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روز حساب برای دولت رئیسی فرارسید
مهاجـری بـا بیـان اینکـه آقـای رئیسـی در ناکامی و عـدم موفقیـت دولتش خیلـی نیازی 
بـه پاسـخگویی نـدارد، گفـت: آقای رئیسـی تنها بایـد به همـان 18 میلیون نفـری که به 
او رأی دادنـد جـواب دهـد کـه کسـر بزرگـی از آن 18 میلیون نفـر نیـز آرای ایدئولوژیک 

دادند.
انتخابـات ریاسـت جمهـوری 1400 گرچـه با پیروزی سـیدابراهیم رئیسـی به پایان رسـید 
امـا در سـالگرد ایـن انتخابـات، منتقدان وعده هـای برزمین مانده او را یـادآوری می کنند.

محمـد مهاجـری در گفتگـو بـا نامه نیـوز دربـاره وعـده هـای برزمین مانـده سـیدابراهیم 
رئیسـی گفـت: فراینـد وعـده دادن در انتخابـات لزوما بـرای اجرا کردن نیسـت بلکه برای 
رأی آوردن اسـت. همـه کسـانی کـه در 43 سـال اخیر نامـزد انتخابات شـدند وعده هایی 

دادنـد کـه بعضـی قابـل تحقق بودنـد و بعضـی قابل تحقـق نبودند.
وی افـزود: بسـیاری از وعـده های آقای رئیسـی به خاطر مشـاوره های کارشناسـانی بوده 
کـه در آن زمـان بـه او مشـورت مـی دادنـد، مثلا بـه او گفتند سـاختن یک میلیـون واحد 
مسـکونی در سـال یا ایجاد یک میلیون شـغل در سـال مشـکل نیسـت. در واقع آنها روی 
کاغـذ یکسـری اطلاعـات را برای آقای رئیسـی نوشـتند و او نیز آن مطالـب را بیان کرد.

ایـن فعـال مطبوعاتـی اظهـار کـرد: آقـای رئیسـی یک مدیـر قضایی بـود، نه یـک مدیر 
اجرایـی یـا اقتصـادی بنابرایـن بـه افـرادی اعتماد کرد کـه برخـی از آنها لزومـا آدم های 
بـدی نبودنـد و واقعـا فکـر مـی کردنـد برخـی از ایـن وعده هـا قابـل تحقق اسـت. البته 
وقتـی بررسـی کنیـم متوجـه می شـویم آن افـراد نیز سـابقه مدیریـت اجرایی نداشـتند و 

حتـی کارشـناس اجرایـی نبودنـد امـا امـروز عضـوی از کابینه دولت هسـتند.
وی بـا بیـان اینکـه خیلـی از حـرف هـای مشـاوران آقـای رئیسـی اوتوپیایـی بـود، ادامه 
داد: آنهـا بـرای آقـای رئیسـی یک بهشـتی را ترسـیم کردند و آقای رئیسـی نیز براسـاس 
حـرف هـای آنهـا یکسـری وعـده هایـی را در انتخابات ریاسـت جمهـوری به مـردم داد. 
آقـای رئیسـی بایـد از کارشناسـان خبرتـری جهـت اخذ مشـاوره اسـتفاده می کـرد تا بعد 

دچـار چالـش ایـن وعده ها نشـود.
ایـن تحلیلگر مسـائل سیاسـی یادآور شـد: نکتـه دیگر آن اسـت که آقای رئیسـی در یک 
فراینـد انتخاباتـی شـرکت کـرده بـود کـه قبـل از آن گمان نمـی کـرد ردصلاحیت های 
گسـترده اتفـاق بیفتـد. معتقـدم 5 رئیـس جمهـور بالقـوه را پیش پـای آقای رئیسـی ذبح 
کردنـد تـا آقـای رئیسـی توانسـت رئیس جمهـور شـود، در چنین شـرایطی آقای رئیسـی 

یکسـری شـعارهای غیرعملیاتی را مطـرح کرد.
وی بـا بیـان اینکه آقای رئیسـی هیچ شـعار گفتمانی را مطـرح نکرد، افزود: آقای رئیسـی 
مثـل آقـای احمـدی نـژاد چون گفتمـان ایجابی نداشـت به گفتمـان سـلبی روی آورد که 
همـان نقـد دولـت هـای قبـل بـود، به همیـن دلیـل او ناگزیر شـد یکسـری حـرف های 
کلـی و روبنایـی مثـل برقـراری عدالـت و بهبـود وضعیـت اقتصـادی بزنـد، مثـلا گفـت 
»دولـت قبـل نتوانسـت یـک میلیـون مسـکن در سـال بسـازد امـا من مـی توانـم« یا از 
برنامـه اقتصـادی 7 هـزار صفحـه ای سـخن بـه میـان آورد در حالیکه 11 ماه گذشـت و 

حتـی 7 صفحـه از ایـن برنامه نیز منتشـر نشـد.
مهاجـری بیـان کـرد: یـک سـال از انتخابـات ریاسـت جمهـوری 1400 گذشـت و روز 
حسـاب بـرای دولـت آقـای رئیسـی فرارسـیده اسـت. جامعـه ای که پـای صنـدوق رأی 
حاضـر مـی شـود بعـد از مدتـی مـی خواهـد نتایـج تغییـرات در فراینـد اجرایی کشـور را 
ببینـد. آقـای رئیسـی بـا 18 میلیـون رأی رئیـس جمهور شـد آن هـم در انتخاباتی که 48 
درصـد مـردم پـای صنـدوق هـای رأی آمدند بنابراین قشـر متوقـع از آقای رئیسـی خیلی 

نیستند. گسـترده 
وی بـا بیـان اینکـه آقـای رئیسـی در ناکامـی و عـدم موفقیـت دولتـش خیلـی نیـازی به 
پاسـخگویی نـدارد، افـزود: 52 درصـدی که در انتخابات شـرکت نکردند اصـلا مطالبه ای 
از آقـای رئیسـی ندارنـد چـون به شـعارهای آقـای رئیسـی رأی ندادند که حـالا از او توقع 
کننـد. او در واقـع تنهـا بایـد بـه همان 18 میلیـون نفری که بـه او رأی دادنـد جواب دهد 
کـه کسـر بزرگـی از آن 18 میلیـون نفر نیـز آرای ایدئولوژیک دادند بنابراین تجربه نشـان 
مـی دهـد ایـن قشـر از جامعـه کـه بـه مسـائل ایدئولوژیـک نـگاه مـی کند، ضعـف ها و 

کاسـتی هـا را کوچک یـا توجیه مـی کند.

انبارلویی: اصلاح طلبان به سمت خیانت به 
کشور پیش می روند

بـا سـایت »خبرسراسـری« گفـت: فعـل و قـول  انبارلویـی در گفت وگـو  محمدکاظـم 
اصلاح طلبـان نشـان مـی دهـد در مـرز خیانـت به ملـت ایران پیـش می روند نـه خدمت 

ملت. بـه 
محمدکاظـم انبارلویـی در آغـاز دربـاره نزدیکـی گفتمانـی اصـلاح طلبـان بـه غـرب در 
مذاکـرات گفـت: »گفت وگوهـای ایـران بـا آمریـکا و اروپـا از 20سـال پیـش در حـوزه 
فعالیت های هسـته ای ایران شـروع شـده اسـت. نوع گفت وگـو و در خواسـت های طرفین 
مشـخص اسـت اگـر بخواهیـم یـک جمـع بنـدی تحلیلـی داشـته باشـیم ایـن اسـت که 
فعالیـت هـای هسـته ای ایـران یـک بهانـه بـرای غـرب به جهـت حملـه به منافـع ملی 
ما،محاصـره و تحریـم اقتصـادی اسـت و ربطـی بـه سـاختار بمب هسـته ای نـدارد چون 
ایـران از قبـل اعـلام کـرده اسـت کـه فعالیـت ها صلح آمیز اسـت.کره شـمالی مشـخصا 
گفتـه اسـت مـی خواهیـم بمـب بسـازیم و سـاخت و سـاختن بمب هـم کاری نـدارد اگر 
ایـران مـی خواسـت کـه ایـن کار را مـی کرد.ایـن ها بـرای محـدود کـردن فعالیت های 
علمـی ایـن گفتگـو هـا را آغـاز کردنـد چـون کاربـرد هـای هسـته ای در حوزه پزشـکی 
و کشـاورزی مشـخص اسـت و نمـی خواسـتند ایـران پیشـرفت کند.ایران در زمـان آقای 
خاتمـی تمـام پیشـنهاد هـای آن هـا را پذیرفـت در زمـان روحانـی پذیرفت که بـه برجام 
منتهـی شـد و تعهـدات خـود را نیـز انجـام دادیم امـا به یک مسـئله نیـز پایبنـد نبودند و 
تحریـم هـا را دو برابـر کردنـد و الان هـم طلبـکار هسـتند.جریانی که در داخل هسـت و 
حقـوق ملـت ایـران و منافـع ملـی را در نظـر نمـی گیـرد یـک جریانی هسـت کـه منافع 
غـرب را در ایـران نمایندگـی مـی کند،میلیارد ها سـرمایه گذاری ما در صنعت هسـته ای 
بـرای پیشـرفت کشـور را نادیده مـی گیرند و مدام می گویند بهانه بدسـت دشـمن ندهیم 
مـا کـه پیشـنهاد هـای آن هـا را پذیرفتیـم و قـراردادی امضـا کردیـم که 6قـدرت جهان 
پـای آن هسـتند امـا بـه آن قرارداد عمـل نکردنـد بنابراین جریانـی که در داخـل ایران را 
متهـم مـی کنـد جریـان وابسـته به غرب هسـت کـه کاری بـه منافع ملـت ایران نـدارد.

ملـت مـا هـم ایـران جریان را می شناسـد و سـران آن را مـی داند و وطن فروشـی آن ها 
را در حـوزه سیاسـت و فرهنـگ مـورد شناسـایی قـرار دادند«.

او در ادامـه نسـبت بـه احتمـال تـلاش اصلاح طلبـان برای حضـور در مجلس بـا تخریب 
دولـت افـزود: »مـن نیـت خوانـی نمـی کنـم و غیب گویـی هـم نمی کنـم. من بـه فعل و 
قـول آن هـا کار دارم کـه نشـان مـی دهـد در مرز خیانـت به ملـت ایران پیش مـی روند 
نـه خدمـت بـه ملت؛مـا یـک کشـور آزاد و مسـتقل هسـتیم و حـق داریم پیشـرفت کنیم 
و ایـن پیشـرفت بـه هیـچ قدرتـی مربـوط نیسـت و اجـازه مداخله بـه آن ها نمـی دهیم.

مثـلا مـا در همیـن حوزه دارو و واکسـن موفق شـدیم یکـی از تهدید های عظیـم بر علیه 
سـلامت بشـر را حـل کنیـم کـه حتـی هنـوز در آمریکا درگیـر آن هسـتند اما زیرسـاخت 
هـای فنـی و بهداشـتی مـا بـه شـکلی بـود کـه توانسـتیم از ایـن مرحلـه عبور کنیـم. در 
پیشـرفت هـای هسـته ای نیـز مـا هیـچ تهدیـدی نسـبت بـه ایـران را بـه رسـمیت نمی 
شناسـیم اگـر آن هـا بهانـه جویـی می کننـد مـا حاضریم سـر میز مذاکـرات بنشـینیم تا 
پاسـخ دهیم«.انبارلویـی در پایـان دربـاره نزدیکی فکری و تمایل شـدید اصـلاح طلبان به 
غـرب گفـت: »این خطری اسـت که امـام از اول پیـروزی انقلاب مطرح کردند کسـانیکه 
سـاخت ذهنـی خودشـان را روی ارزش هـای غربـی و ترویـج مکاتـب غربـی بسـته انـد 
نسـبتی بـا مبانـی امـام ندارند لـذا در مواجهه با مسـائل طـرف غرب می روند و به سـمت 
ملـت خودشـان حـرف نمـی کننـد، مقـام معظـم رهبـری در 14خـرداد اینها را بـه عنوان 
خطـر ارتجـاع نـام بردنـد ارتجـاع یعنـی بازگشـت بـه گذشـته یعنی بـه زمان شـاه،که در 
آن دوران شـاه منافـع آمریـکا را رهبـری مـی کـرد و اسـتان بحریـن را به آسـانی واگذار 
کـرد. در سیاسـت هـای اقتصـادی و نظامـی نیـز تابع غـرب بود مـردم انقـلاب کردند که 
از وابسـتگی بـه شـرق و غـرب عبـور کنند اما ایـن ها دنبال بازگشـت ارزش هـای غربی 
هسـتند ملـت مـا نیز 40سـال اسـت از این مرحلـه عبور کرده اسـت اما این هـا در مراحل 

مختلـف سـعی در بازتولیـد آن تفکر را داشـته اند«.

جزئیات نشست خطیب زاده:

از واکنش به اقدام جدید آمریکا علیه سپاه 
تا واکنش به قطعنامه صادره علیه ایران

ســعید خطیــب زاده ســخنگوی دســتگاه 
دیپلماسی روزگذشته )دوشنبه( 23 خرداد ماه 
در نشســت هفتگی با خبرنگاران به تشریح 
آخریــن تحولات در حوزه سیاســت خارجی 

پرداخت و به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد.
وی بــه رفت و آمدهــای هفته های اخیر در 
حــوزه بین المللــی و منطقــه ای و دوجانبه 

پرداخت.  
تحرکات و رفت و آمدهای اخیر به ایران

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره تحرکات 
و رفت و آمدهای اخیر به ایران اظهار داشت: 
هفته گذشته ســفر امیرعبداللهیان را به هند 
داشــتیم. در این ســفر علاوه بر ملاقات با 
نخســت وزیر، وزیر خارجه و مشــاور امنیت 
ملی هند دیدار داشــت با ایرانیان و تجار در 
حیدرآباد، بمبئی و دهلی نو دیدار داشت. سه 
توافقنامه و یادداشت تفاهم در این سفر امضا 
شــد که برای این اســت که آنچه به عنوان 
دیپلماســی منطقه ای گفته می شود پیگیری 

شود.
گروسی در زمان غلط و جای غلط، افراد 

غلط را ملاقات کرده است
وی در پاســخ به سؤالی درباره سفر گروسی 
به سرزمین های اشغالی خاطرنشان کرد: با 
یک کنشــگر و رژیم یاغی در منطقه روبرو 
هســتیم که بیش از هفت دهه است تداوم 
دارترین رفتارهای تروریستی، جنگ طلبانه، 
قانون گریز را در نظــام بین الملل به منصه 
ظهور گذاشــته این رژیم از هیچ تلاشــی 
فروگــذار نکرده کــه ســاختارهای حقوق 
بین الملل به ســخره بگیرد و همه را با چک 
سفید امضای برخی کشورهای مدعی انجام 
داده است. جای تاسف است مدیرکل آژانس 
به عنوان کارگزار آژانس این ســاختار را در 
اختیار چنیــن رژیم قانون گریزی قرار دهد. 
یعنی توســط کارگزار ســاختار را به سخره 
گرفته و به چالش کشیده است. فکر می کنم 
پیام این ســفر مثل هر اقدام غیردپیلماتیک 
دیگر روشن اســت. مدیرکل باید نگران بی 
طرفی و اســتقلال باشد. طبق بند اساسنامه 
آژانس وظیفه قطعی داشت و در زمان غلط و 
جای غلط افراد غلط را ملاقات کرده است. 
پاسخ ما داده شده و امیدواریم تصحیح رویه 

شود.

واکنش به قطعنامه صادره علیه ایران در 
شورای حکام آژانس

وی دربــاره قطعنامه صــادره علیه ایران در 
شورای حکام آژانس گفت: یک اقدام کاملا 
سیاسی و طراحی شــده بود. در مسیری که 
بین ایران و آژانس تعریف شده بود خلل ایجاد 
کرد و براســاس بیانیه مشترک که 15 اسفند 
بین ایران و آژانس توافق شــده بود رفت و 
برگشت هایی انجام شد این اقدام تغییر لحن 
و گفت وگو و بیان های گروسی نشان می دهد 
از یک دستورپذیری از یک مرکز انجام شده 
اســت. قطعا نمی توانستیم این اقدام سیاسی 
غیرفنــی را بدون پاســخ بگذاریم و اقدامات 
خود را انجام دادیم. اقدامات قاطع و متناسب 
بود . هر چند اینها بگویند قطعنامه شــکلی و 
توصیه ای بوده است. اگر ضرورتی بر انجام 
قطعنامه نبود باید مسیر دیگری را می رفتند.

توضیح درباره تعیین سفرای ما در 
فرانسه، انگلیس و سازمان ملل

ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤالی 
درباره تعیین ســفرای ما در فرانسه، انگلیس 
و ســازمان ملل اظهار داشــت: فرآیندهای 
بوروکراتیک بخشــی از آن در وزارت خارجه 
اســت ولی فرآیندهای خاص خــود را دارد. 
تغییر و تحولات در وزارت خارجه انجام شده 
و همزمان انجام می شود و چرخش نیروها در 
وزارت خارجه مطرح بوده است. نماینده ما در 
آژانس مورد سؤال واقع شده است سرپرست 
وزارت خارجــه آقای غائبی به عنوان نماینده 
ما با هماهنگی وزارت خارجه و دستگاه های 
مربوطه کارها را انجام می دهد. اینکه سفیر ما 
برخی مراحل بوروکراتیک انجام شود غریب 
آبادی به دلایل شــخصی می خواست زودتر 
برگردد. گرفتن آگرمان و اســتوارنامه انجام 
می شــود. برخی کشورها در مرحله آگرمان و 

ویزا و برخی در مراحل داخلی است. 
وی در پاسخ به این پرسش که گفته می شود 
با گزینه های وزارت خارجه مخالفت هایی در 
نهاد ریاست جمهوری صورت می گیرد، گفت: 
فرآیندهای معمول به صورت عادی در حال 
انجام اســت. حتما فرآیند سفیر و اعزام سفیر 
با حساســیت و دقت نظر بالایی انجام شود 
و شاید باعث شــده این برداشت پیش بیاید. 
برخی کشــورهایی که نــام بردید در مرحله 

گرفتن آگرمان از دولت میزبان اســت که ان 
شاءالله سفرا اعزام می شوند.

ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال 
خبرنگار آخرین خبر درباره اظهارات گروسی 
خاطرنشــان کرد: ایشــان باید بازنگری کند 
و توجه داشته باشــد. ایشان فراتر از وظایف 
خود اظهاراتی را می کند و دیروز در مصاحبه 
با یکی از رســانه ها مطالبی را درباره اقتصاد 
ایران مطرح کرد که طــرح این اظهارات از 
سوی ایشان غلط اســت. اگر گزارش شتاب 
زده و اظهارات سیاســی ایشــان نبود شاید 
جایگاه آژانس در راســتی آزمایــی اینگونه 
نبــود. اقدامات ایران طابــق النعل بالنعل در 
چارچوب آژانس اســت. آنچه ایران متوقف 
کرده اقدامات داوطلبانه بوده اســت. تمامی 
دوربین های پادمانی سر جایش است. هرگانه 
در یک توافق مرضی الطرفینی طرف مقابل 
از مصلحت مرضــی الطرفینی عبور می کند 
مختار هســتیم از تعهد اخلاقی عبور کنیم. 
اقدامات ایران هیچ نگرانی اشاعه ای ندارد و 
ایران جزو پادمان اســت. بهتر است مدیرکل 
بــر طرف هایی که عضو ان.پی.تی نیســتند 

متمرکز شود.
وی افزود: جامعه جهانــی نمی پذیرد. ایران 
کشوری بوده که بیشترین نظارت را بر روی 

برنامه هسته ایش داشته است.
تمام اقدامات ایران از لحاظ فنی 

برگشت پذیر است
ســخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره آینده 
برجام گفــت: آنچه ایران در کاهش تعهدات 
برجامی خود انجام داده در پاسخ به اقدامات 
طــرف مقابل بوده اســت. سال هاســت که 
برجام برای ایــران کار نکرده و توافق منافع 
اقتصادی برای مردم ایران نداشته است. یک 
مقدار طرف های مقابل این روزها را تحمل 
کنند که برخی ابعــاد فنی آن کاهش یابد و 
آنهــا ببیند کاهش تعهــدات یعنی چه. تمام 
اقدامات ایران برگشت پذیر است. اگر توافق 
فردا در وین نهایی شود تمام اقدامات ایران از 
لحاظ فنی برگشت پذیر است. آنچه برگشت 
ناپذیر اســت تروریســم اقتصادی آمریکا و 
آنهایی که همراهــی با آمریکا کردند. دردی 
که بر مــردم ایران اعمال کردند برگشــت 
ناپذیــر اســت. باید تمرکز خــود را برای به 

نتیجه رســیدن توافق انجام دهند. توافق در 
دســترس و ممکن اســت اگر آمریکا دو کار 
کند اول این که از این توهم اهرم سازی عبور 
کند. توهم اهرم سازی یک طرفه وجود ندارد 
و از آن عبور کننــد و دوم این که بپذیرند به 
تعهدات خود ذیل برجــام و قطعنامه 2231 
برگردند، همین فردا می توانیم به وین برویم 

و توافق را نهایی کنیم.
عملیات اخیر در اربیل عراق جراحی 
کوچکی بود که به طور دقیق به هدف 

اصابت کرد
سخنگوی وزارت خارجه درباره اظهارات فؤاد 
حسین وزیر خارجه عراق که گفته بود عراق 
هیچ مدرکی به دســت نیاورده که ثابت کند 
اهدافی که ایران در اربیل بمباران کرده مرکز 
موساد بوده است، گفت: دوستان را در عراق 
توصیــه می کنیم که مراقــب کنند مرزهای 
جغرافیایی و کشورشــان مورد سوء استفاده 
طرف های یاغی برای اقدامات ضد اامنیتی بر 
علیه دوستانشان ایرا و مردم ایران قار نگیرد 
بیش از آنچه بخواهند به انها اطلاعات داده 
شده اســت. از این تریبون بارها هشدار دادم 
و این یــک جراحی کوچک بود که به هدف 

هم اصابت کرد.
خطیب زاده در پاســخ به سؤالی درباره حمله 
اخیر رژیم صهیونیســتی به فرودگاه دمشق 
اظهار داشت: بعد از این اتفاق امیرعبداللهیان 
با همتــای ســوری صحبــت و محکوم و 
دربــاره چگونگی مرتفع کردن این مشــکل 
برای فرودگاه دمشــق و پیــش بینی های 
لازم صحبت هایی را داشــت. با گوترش این 
تجاوزات مکرر رژیم اشــغالگر قدس محکوم 
شــد. این رژیم ســعی می کند بحران ها را 
بــه خارج از ســرزمین های اشــغالی منتقل 
کند. پاســخ درســت مقاومت و عقب راندن 
این رژیــم متجاوز اســت. ملت های منطقه 
میم دانند جواب متجاوز ســیلی است و خنده 
نیســت و این مقاومتی که مردم ســوریه با 
مقاومت نشان دادند محوری است که مردان 
مقاومــت در مقابل این رژیم نشــان دادند. 
ســوریه نمی تواند حیاط خلوتــی برای رژیم 
اشغالگر قدس باشد. سخنگوی وزارت خارجه 
همچنین بیان کــرد: از اقدامات داخل لبنان 
توسط لبنان اســتقبال کردیم و یک موضوع 

لبنانی است و باید خودشان تصمیم بگیرند.
وی همچنین گفت که حسین امیرعبداللهیان 

وزیر خارجه قرار است به آفریقا سفر کند.
مراودات ما با آژانس در چارچوب فنی خود 

ادامه خواهد یافت
آمادگی  دربــاره  خارجه  وزارت  ســخنگوی 
گروسی برای سفر به تهران نیز اظهار داشت: 
مراودات ما بــا آژانس در چارچوب فنی خود 

ادامه خواهد یافت.
پاسخ اسرائیل در جای خودش داده 

می شود
وی درباره حمله پهپادی اخیر و کشته شدن 
دو نفر از اعضای موســاد گفت: در این باره 
پاسخی ندارم. پاسخ اسرائیل در جای خودش 
داده می شــود و پاســخ را در جای خودش 

می دهیم و در کشورهای ثالث نمی دهیم.
سفر لاوروف به ایران انجام میشود و 

اطلاع رسانی خواهم کرد
خبرنگار فــارس درباره ســفر لاوروف وزیر 
خارجه روســیه به ایران ســؤال کرد که وی 
گفت: ســفر لاوروف به ایران انجام میشود و 

اطلاع رسانی خواهم کرد.
واکنش به اقدام آمریکا برای برای تعیین 

جایزه به منظور کسب اطلاعات از سپاه
خبرنگار فارس همچنین درباره اقدام صورت 
گرفته از ســوی حســاب توئیتــری وزارت 
خارجه آمریکا بــرای تعیین جایزه به منظور 
کسب اطلاعات از سپاه پاسداران سؤال کرد 
که خطیب زاده پاســخ داد: اینکه سپاه غیور 
پاســداران ایران کابوس یاغیان و متجاوزان 
تروریست ها و قانون گریزان و برهم زنندگان 
نظم منطقه ای آغاز کنندگان جگ در منطقه 
و متجاوزان به کشورهای منطقه باشد باعث 
افتخار ایران است و ســپاه سرافراز ایران به 
عنوان تامین کننده ثبات و امنیت در منطقه 
مــورد حقد و کینــه و بدخواهــی این گونه 
کشــورها و کنشــگران قانون گریز و یاغی 
قرا می گیرد اینها ســند افتخار است و اینها 
بیش از اینکه معنای واقعی داشته باشد یک 
عملیات روانی اســت و اتفاقا عملیات روانی 
از جنس بســیار زرد آن که نشان می دهد در 
حوزه واقعی چقدر ناتوان هستند اقدامات آنها 
بی اساس است که کارزارهای ضد اطلاعاتی 

را در فضای رسانه ای انجام می دهند.

دیدگاه

روایت هایی از درگیری لفظی لاریجانی و جلیلی در جلسه مجمع تشخیص
گزارش های غیررسمی از جلسه ی فوق العاده مجمع تشخیص مصلحت نظام حاکی 
از آن اســت که در این جلسه سعید جلیلی پیشنهاد خروج ایران از ان.پی.تی را داده 
اســت و علی لاریجانی و آملی لاریجانی با این پیشنهاد مخالفت کرده اند اما روابط 
عمومی مجمع تشــخیص مصلحت نظام در یک خبر رسمی از این جلسه فوق العاده 
خبر داده و نوشته است که جلسه ای که سخنران اصلی آن علی شمخانی بوده است. 
کانال تلگرامی عماریون که از هواداران دولت و سعید جلیلی است در این خصوص 
نوشــت: جلسه فوق العاده مجمع تشخیص مصلحت نظام بسیار مهم و حائز اهمیت 
بود و سیاســت گذاری جدید و تصمیمات مهمی پس از این جلسه اتخاذ خواهد شد. 
در این جلسه سعید جلیلی طرح خروج ایران از NPT را به صورت مفصل مطرح کرد 
که با مخالفت آملی لاریجانی، علی لاریجانی و علی شــمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی روبه رو شــد. تا جایی که این بحث به درگیری لفظی بین جلیلی و علی 

لاریجانی هم ختم شد./سازندگی

فواد حسین  وزیر خارجه عراق: تهران حرف های جدیدی از بغداد می شنود
روابط با ایران از مرحله ســکوت وارد مرحله صراحت و بی پرده گویی شــده است.

سیاست خارجی عراق تابع هیچ کشوری نیست و ریشه در منافع ملی دارد.به تهران 
گفتیم خواستار همکاری مشترک هستیم اما مساله مداخله در امور داخلی غیر قابل 

پذیرش است.

فلاحت پیشه : تجربه نشان داده قطعنامه شورای حکام، »ورق پاره« نیست
حشــمت الله فلاحت پیشه، نماینده ســابق مجلس:تجربه نشــان داد این دست از 
قطعنامه ها نه تنها کاغذپاره نیســتند و می تواند ایران را به سمت انزوا سوق دهد . 
همه کسانی که تحریم ها را کاغذپاره نامیدند، بعدها اقرار کردند مواضع شان بسیار 
شعاری بوده است. اکنون هم پرونده ایران در درگاه یا لبه پرتگاه بازگشت به فصل 
هفتم منشــور ملل متحد قرار گرفته است.و اگر زمانی شورای حکام تصمیم بگیرد 

، قطعنامــه ای با ضمانت اجرا صادر کند، این می توانــد پرونده ایران را دوباره در 
شورای امنیت سازمان ملل متحد باز کند، مشابه سال 2006 میلادی، که بعد از آن 
قطعنامه های تحریمی علیه ایران شــکل گرفت. اگر چنین تحولی رخ دهد، ایران 
به نقطه اول باز می گردد و بسیاری از دستاوردهایی که با برجام به دست آمده بود 

از میان می رود و در نهایت اجماع جدیدی علیه ایران شکل می گیرد./خبرآنلاین

تمجید توئیتر فارسی از عملیات ویژه پلیس، فقط 1۰ درصد!
داده کاوی ایرنا از بررســی بیش از 48 هزار توئیت و مقایسه رویکرد کاربران پس از 
سرقت و پس از بازداشت سارقان، نشان  می دهد با وجود عملیات پلیس در بازداشت 
ســارقان صندوق های امانات بانک ملی، فقط 10 درصد کاربران توئیتر فارســی از 
این عملیات تمجید کردند و دیگران به این عملیات بی اعتماد بودند.مقایســه تولید 
محتوای توئیتری ها قبل و بعد از دســتگیری سارقان نشان می دهد که حجم تولید 
محتوا و خبرهای مرتبط با ســرقت بانک تقریبــاً دو برابر تعدادمحتوای آن پس از 
دستگیری سارقان بوده اســت. این اتفاق نشان می دهد رسانه ها و پلیس نتوانست 
از عملیات ویژه خود به شــکل ارزشمندی تصویرسازی کند.بررسی رویکرد کاربران 
همچنین نشان می دهد که رویکرد مخالفت در این موج توئیتری پس از دستگیری 
سارقان تاحدی کاهش یافته و از 72 درصد به 60 درصد رسیده است. از سوی دیگر 
گروهی از کاربران اقدامات نیروی انتظامی را در کشف و دستگیری سارقان را مورد 

تمجید قرار داده و هشتگ پلیس مقتدر را در توئیتر فارسی ترند کردند.

ونزوئلا روی نفتکش ایرانی اسم یکی از سردارانش را گذاشت
علی زارعی مدیرعامل شــرکت صنعتی دریایی ایران با بیــان اینکه ونزوئلا روی 
نفتکش ایرانی اســم یکی از ســردارانش را گذاشــت، گفت: در منطقه کسی توان 

ساخت نفتکش غول پیکر ندارد.

عبدالملکی شایعه استعفایش را تکذیب کرد
حجت الله عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حساب اینستاگرامش 

شــایعه استعفایش را تکذیب کرد.ولی اســماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلــس یازدهم نیز در گفت و گو با اعتمادآنلاین درباره خبر اســتعفای حجت 
عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت ســیزدهم گفت: عصر روز 
گذشته ایشــان در کمیسیون با ما حضور داشــتند و هیچ بحثی در این رابطه 
مطرح نشــد.او در این باره تاکید کرد: امروز نیز مطابق صحبت های دیروز هم 
کمیسیون و هم وزیر کار کماکان در حال پیگیری مسائل بازنشستگان هستند.

گفتنی است که روز گذشته اخباری درباره استعفای عبدالملکی منتشر شده بود. 
حواشی اعتراضات اخیر بازنشســتگان و نارضایتی نمایندگان مجلس از نحوه 
عملکرد او، در چند ماه اخیر بارها گمانه اســتعفا یا استیضای عبدالملکی را بر 

سر زبان ها انداخته است.

روحانی قصد بازنشستگی سیاسی دارد؟
رئیس  دفتر رئیس جمهور سابق می گوید حســن روحانی قصد بازنشستگی سیاسی 
ندارد و گفتمان اعتدال هم محدود به اشــخاص نیســت که بازنشسته شود.رئیس  
دفتر رئیس جمهور ســابق گفت : چند ماه ابتدای دولت می توانید به گذشته متوسل 
شــوید. پس از اینکه مدت طولانی بگذرد، مردم می گویند اگر شــما نمی توانستید 
وضع را درســت کنید، پس چرا به ما وعده دادید؟ این روش مناســبی نیســت که 
توفیقات در خصوص واکســن و عضویت در شانگهای که همه اقداماتش در دولت 
قبل شده بود، دستاورد دولت جدید باشد و اتخاذ سیاست های غلط و ادامه تحریم ها 
که موجب گرانی شــده اســت، مربوط به دولت قبل باشد.رئیس  دفتر رئیس جمهور 
سابق می گوید حســن روحانی قصد بازنشستگی سیاســی ندارد و گفتمان اعتدال 
هم محدود به اشخاص نیســت که بازنشسته شود. محمود واعظی در گفت وگویی 
اختصاصی با مجله )شــماره 7، فروردین و اردیبهشــت 1401( خبر داده که تدوین 
خاطرات ریاست جمهوری روحانی شــروع شده و سایت رئیس جمهور سابق هم در 
حال راه اندازی اســت. عــلاوه بر آن روحانی با وزیرانش جلســه دارد و در مباحث 
کارشناســی مشورت می گیرد. همین طور تاکنون چند بار نکاتی را به ابراهیم رئیسی 

منتقل کرده است.

در حاشیه
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آغاز صادرات تخم مرغ
رئیــس هیــات مدیــره اتحادیه مرغ 
تخم گذار اســتان تهران با بیان اینکه 
صــادرات تخم مرغ به افغانســتان از 
یک هفته قبل آغاز شــده است، گفت: 
صادرکنندگان منتظر ابلاغ حذف تعرفه 

صادراتی تخم مرغ هستند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از مهر، ناصر نبی پور با اشــاره به 
اینکه صادرات تخم مرغ از حدود یک 

هفته قبل آغاز شــده اســت، گفت: این صادرات از مقصد مشهد به افغانستان در حال انجام 
است.

به گفته وی، تاکنون حدود 800 تن تخم مرغ از کشور صادر شده است.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه ســتاد تنظیم بازار حذف تعرفه صادراتی تخم مرغ را 
تصویب کرده اما هنوز این مصوبه از سوی معاون اول رئیس جمهور به گمرکات ابلاغ نشده 
است، گفت: با توجه به افزایش قیمت تمام شده تولید در خل کشور، مزیت رقابتی تخم مرغ 
در بازارهای جهانی از بین رفته و در صورت حذف تعرفه تازه به حالت ســر به سر )نه سود و 

نه زیان( خواهیم رسید و در برخی موارد نیز با زیان تولیدکننده همراه است.
وی با بیان اینکه اصلی ترین دلیل این مســاله نیز کاهش حجم مازاد تولیدی است که با آن 
مواجه هستیم، اضافه کرد: مرغداران عنوان می کنند در صورتی که هر چه زودتر این مصوبه 

ابلاغ نشود، صادرات را متوقف خواهند کرد.
به گزارش مهر، در اردیبهشــت ماه 1401 با اعــلام معاونت امور تولیدات دامی وزارت جهاد 
کشــاورزی صادرات تخم مرغ تا میزان مصوب مجاز اعلام شد. حسین دماوندی نژاد، معاون 
امور تولیدات دامی وزیر جهاد کشــاورزی در نامه ای به آقامیری رئیس ســازمان دامپزشکی 
اعــلام کرد: صادرات تخم مرغ تا میزان مصوب در قرارگاه امنیت غذایی مجاز اســت. با این 
حال به دلیل افزایش قیمت تمام شده تولید و عدم مزیت رقابتی در بازار جهانی، چنین امکانی 

برای صادرکنندگان وجود نداشت.

نیازمند نوآوری در کیفیت و فرآوری نان 
هستیم

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: در حوزه 
نان به شــدت نیازمند نوآوری هستیم 
و در این راســتا باید در مورد کیفیت، 

فرآوری و غنی سازی نان کار کنیم.
روزنامه »صبــح مروز«  به گــزارش 
و به نقل از وزارت جهاد کشــاورزی، 
»ســید جواد ســاداتی نژاد« در بازدید 
از ســوله های اختصــاص یافته اداره 
کل غلــه و خدمات بازرگانی تهران به 

منظور ایجاد ناحیه نوآوری صنعت غذا که با همراهی ســورنا ستاری معاون علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری انجام شد، اظهار داشت: با توجه به سابقه اداره کل غله و خدمات بازرگانی 

تهران، می توانیم این مکان را به موزه آرد نان و غذا تبدیل کنیم.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: اداره کل غله و خدمات بازرگانی تهران می تواند در بخشــی از 
ســوله ها به مرکز نوآوری در صنعت غذا در بحث آرد، گندم و نان تبدیل شــود و جوانان در 

این حوزه فعالیت کنند.
به گفته وی، نان در کشــورمان به شدت نیازمند نوآوری است و باید بر روی کیفیت، فرآوری 

و غنی سازی نان کار کنیم.
ســاداتی نژاد گفت: در حال حاضر کنجاله ســویا برای مرغدار کیلویی 17 هزار تومان تمام 

می شود و باید به سمت ارزان سازی خوراک حرکت کنیم.
وزیر جهاد کشــاورزی بر ارزان سازی خوراک دام نیز تاکید کرد و افزود: مراکز دانش بنیان در 

حوزه کشاورزی در این زمینه می توانند کمک کنند.
وی بــا بیان ایــن که در این مجموعه برای حضور از بزرگان حوزه غله و نان دعوت شــود، 
گفت: ســازوکارهای اجرایی برای حضور شــرکت های دانش بنیان در صنعت غذا را در این 

مجموعه ایجاد می کنیم.
بنابراین گزارش، با توجه به نقش و جایگاه زیرساخت های صنعتی در توسعه تولید محصولات 
دانش بنیان و فناورانه در حوزه امنیت غذایی و در راســتای تحقق منویات مقام معظم رهبری 
در نام گذاری ســال و تأکیدات ایشان بر صنعت غذا، بسترســازی مناسب برای توسعه روند 
اســتقرار و تولید بنگاه های صنعتی و شرکت های دانش بنیان و فناور با ایجاد »ناحیه نوآوری 

صنعت غذا« و تدوین ساز آغاز و کار حمایتی آن در حال انجام است.
گفتنی اســت ؛ برای مرحله دوم که ایجاد ناحیه نوآوری صنعت غذا است برنامه ریزی هایی در 

حال انجام است.

رشد ۸۹ درصدی صادرات کالا به ترکمنستان

لطیفی گفت: از شهریور 1400 تا پایان اردیبهشت امسال ارزش صادرات کالا  به ترکمنستان، 
276 میلیون و 637 هزار دلار بوده که نســبت به مدت مشــابه سال قبل رشد 8۹ درصدی 

داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تســنبم، سید روح اله لطیفی گفت: تجارت غیر 
نفتی کشور با ترکمنستان از اول شهریور ماه 1400 تا پایان اردیبهشت امسال، یک میلیون و 
14 هزار و 474 تن کالا به ارزش 2۹۹ میلیون و 728 هزار و 535 دلار بود که در مقایسه با 
دوره زمانی مشابه در دولت دوازدهم با رشد 22.4 درصدی در وزن و 7۹.4 درصدی در ارزش 

کالا های مبادله شده همراه بوده است.
ســهم صادرات کالا های ایرانی از این میزان تجارت غیرنفتی ۹87 هزار و 755 تن به ارزش 
276 میلیون و 637 هزار دلار بود که نســبت به مدت مشابه )ابتدای شهریور 13۹۹ تا پایان 

اردیبهشت 1400( رشد 16 درصدی در وزن و 8۹ درصدی در ارزش داشته است.
لطیفی گفت: واردات ۹ ماهه کشــور از ترکمنســتان نیز 35 هزار و 71۹ تن کالا به ارزش 
23 میلیــون و ۹1 هزار و 486 دلار بود که علی رغم کاهش 38 درصدی در وزن، رشــد 14 

درصدی در ارزش داشته است.
 لبنیات، محصولات باغی و کشــاورزی، ســبزی و صیفی جات، خشــکبار، مواد غذایی، آب 
میوه، شــیرینی و شکلات، مصالح ساختمانی، مواد معدنی، شوینده ها و محصولات بهداشتی 
و آرایشــی، روغن های صنعتی، قیر، مواد شیمیایی، مشــتقات نفتی، محصولات پتروشیمی، 
انواع اســانس، کف پوش ها، محصولات آهنی، محصــولات صنعتی، لوازم خانگی، ظروف، 
وســایل آشپزخانه، پوشاک، کیف و کفش، کاغذ، پارچه، نخ، لوازم الکترونیکی، صنایع دستی، 
لوازم التحریر و لوازم بازی کودکان از مهمترین کالا های صادره ایران به ترکمنســتان در ۹ 

ماه اخیر بودند.

خبر

معاون وزیر نفت؛

هیچ بحثی درباره افزایش قیمت بنزین در کشور مطرح نیست

زمان واریز مابه التفاوت افزایش حقوق بازنشستگان اعلام شد

معــاون وزیر نفت در امور پالایش و پخــش فرآورده های نفتی با تاکید بر مطلوب 
بودن ذخیره ســازی های سوخت کشــور، گفت: هیچ بحثی درباره افزایش قیمت 
بنزین در کشور مطرح نیست.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از وزارت 
نفت، »جلیل سالاری« در آئین رونمایی از اجرای آزمایشگاهی طرح بهنگام سازی 
فروش )بهنوش( در هوشمندســازی عرضه سی ان جی که در مرکز آموزش اندیشه 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برگزار شــد، افزود: جمع آوری کارت های 
ســوخت آزاد جایگاه های عرضه صحت نــدارد و دولت نیز هیچ برنامه ای مبنی بر 
افزایش قیمت سوخت ندارد.وی با اشاره به اهمیت ورود دانش بنیان ها در پروژه های 
صنعت پالایش، تأکید کرد: ضروری اســت ظرفیت های بخش ســرمایه گذاری با 
شــرکت های دانش بنیان با یکدیگر تجمیع شــده و به اجرای کار و پروژه مبادرت 
کنند.معــاون وزیر نفت گفت: در ایــن باره به شــرکت های زیرمجموعه تکلیف 
کرده ایم در زمینه همکاری با شــرکت های دانش بنیــان برنامه ریزی کنند و مقرر 
شده است همه ساله دست کم پنج قرارداد در این زمینه منعقد شود.سالاری با بیان 
اینکه ذخیره ســازی سوخت در شــرایط مطلوبی قرار دارد، گفت: چالش و مشکلی 
در زمینه تأمین ســوخت در کشــور وجود ندارد و با توجه به ذخیره سازی مطلوب 
انجام شده در شرایط فعلی، سوخت مایع مورد نیاز حوزه نیروگاهی تأمین می شود.
اجرای طرح پایلوت هوشمندسازی جایگاه های عرضه سوخت در دو جایگاه 

سی ان جی در شهر تهران
»علی اکبر نژادعلی«، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی نیز در این 

آئین طی سخنانی گفت: به منظور اجرایی سازی بحث هوشمندسازی جایگاه های 
عرضه ســوخت گاز طبیعی اتاق های فکر متعددی شکل گرفت و نظرات مطرح و 
چالش ها بررســی و مطالعه شد.وی افزود: اجرای این پروژه در دو سه سال گذشته 
مغفول مانده بود و به رغم تمهیدات، وجود نیرو و مشــاوره ها و تکنولوژی لازم، در 
ابتدای کار ادامه فرآیند میسر نبود و با ادامه این روند، نه تنها پروژه به بهره برداری 

نمی رسید، بلکه هزینه هنگفتی را نیز تحمیل می کرد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با تأکید بر اینکه برای اجرای طرح 
بهنگام ســازی فروش در هوشمندسازی عرضه ســی ان جی در جایگاه های عرضه 
سوخت گاز طبیعی از ایده ها و افکار نو بهره گرفته شد، بیان کرد: ما پیش از این با 

پــروژه ای میلیاردی روبه رو بودیم که اجرای آن در قالب طرح جدید به نفع اقتصاد 
و صنعت کشــور تمام خواهد شد.مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تأکید کرد: در این طرح به مجوزهایی چون تأکید بر داشــتن معاینه فنی خودروها 
و تأمیــن امنیت و مدیریت فروش از طریــق ارتباطات الکترونیکی تأکید و تمرکز 

شده است.
نژادعلــی تصریح کــرد: این پروژه پس از تســت های امنیتــی و پدافندی در دو 
جایــگاه در پایتخت به صورت پایلــوت اجرایی خواهد شــد و در صورت حصول 
نتیجه مثبت اجرای آن به سراســر کشــور تســری خواهد یافت.عدالت در توزیع 
یارانه های بخش حمل ونقل، زیرســاخت کارآمد، انعطاف پذیری، سیاســت پذیری، 
کاهش چشمگیر هزینه ها، افزایش شــفافیت و فسادستیزی، افزایش درآمد دولت 
از محل تحدید قاچاق و انحراف فرآورده ها، چابک ســازی و کوچک ســازی دولت 
همسو با سیاست های اصل 44 قانون اساسی، مدیریت توزیع و اعمال سیاست های 
تشــویقی و امکان توسعه طرح های ملی پالایشی از جمله اهداف و مزایای اجرای 
طرح ملی بهنگام سازی فروش در هوشمندســازی جایگاه های عرضه سی ان جی 
در کشور اســت.حذف دوربین پلاک خوان و زیرساخت ارتباطی، تجمیع داده های 
فروش به صورت برخط، تســهیم خودکار وجوه دریافتی از مشتریان، رصد آنلاین 
شــرایط فنی و داده های فنی جایگاه ها و امکان اعمال سیاست های تنبیهی برای 
خودروهای پرخطر از جمله دســتاوردهای این طرح در هوشمندسازی جایگاه های 

عرضه سی ان جی خواهد بود.

افزایش حقوق بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی، از جمله مصوبات مهم هیئت 
دولت در هفته گذشته بود که بر اساس آن حقوق بازنشستگان در سه گروه افزایش 
یافــت. طبق اعلام مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی قرار اســت مابه التفاوت 

افزایش حقوق ماه جاری از روز 25 خرداد واریز شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرآنلاین، روز شــنبه گذشــته، 
مصوبه هیئت وزیران درباره افزایش حداقل مســتمری بازنشستگی، ازکارافتادگی 
و بازماندگان از سوی محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد.

بر اســاس ابلاغیه مذکور، این افزایش حقوق از اول فروردین ماه امســال اعمال 
می شــود و کمک هزینــه عائله مندی و حق اولاد تمامی مســتمری بگیران واجد 

شرایط همانند بازنشستگان مدیریت خدمات کشوری افزایش می یابد.
افزایش حقوق بازنشســتگان سازمان تامین اجتماعی در هیئت دولت طی روزهای 
گذشــته واکنش های متفاوتی را به همراه داشــت و موجبات گلایه هایی از سوی 
»بازنشســتگان غیرحداقلی بگیر« در نقاط مختلف کشور را فراهم کرد که مصوبه 
افزایــش 10 درصدی حقــوق خود را در تناقض با قوانین می دانســتند. در همین 
راســتا رئیس جمهور در روز گذشــته، به معاون اول رئیس جمهور دستور داد که 
درخواســت های گروه هایی از بازنشســتگان در خصوص میــزان دریافتی آنان را 
بررسی کند. بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در این باره در توییترش نوشته بود 

که »  در پی درخواست های گروه هایی از بازنشستگان محترم درخصوص وضعیت 
دریافتی خود در سال جاری از رییس جمهور، آیت الله رئیسی به معاون اول دستور 
داد موضوع را با حضور نمایندگان بازنشســتگان و سازمان تامین اجتماعی بررسی 

و پیشنهادات حمایتی خود را ارائه نمایند.«
تعیین حداقل حقوق مستمری بگیران و بازنشستگان تابعی از ماده 111 قانون تامین 
اجتماعی اســت که بر اساس آن شورای عالی کار هر ساله حداقل حقوق را تعیین 
می کند و ســازمان تامین اجتماعی مکلف است که همان را برای حداقلی بگیران 
اعمال کند.برای ســایر ســطوح درآمدی نیز ماده ۹6 قانون تامین اجتماعی حاکم 

است که حقوق باید بر اساس »هزینه زندگی« تعیین شود.
در نیمه اول اردیبهشــت ماه وزیــر رفاه اعلام کرد که پیشــنهاد افزایش حقوق 
بازنشستگان ســایر سطوح درآمدی در هیئت امنای ســازمان تامین اجتماعی به 
تصویب رسیده و به هیئت دولت ارسال شود؛ هرچند وعده هایی از سوی مسئولان 
مربوط برای تصویب و اعمال افزایش حقوق ها در پایان اردیبهشــت ماه داده شده 
بود؛ به علت آنچه که از ســوی وزیر رفاه »درگیری دولت در طرح مردمی سازی 

یارانه ها« عنوان شد، سرانجام در ابتدای هفته جاری به تصویب دولت رسید.
بر اســاس مصوبه دولت، نحوه افزایش حقوق بازنشســتگان به این ترتیب است 
که پایه حقوق حداقلی بگیران که 62 درصد کل بازنشســتگان تامین اجتماعی را 

دربرمی گیــرد افزایش 57.4 درصدی می یابد و حداقل دریافتی آنها به پنج میلیون 
و 580 هزار تومان می رســد./افزایش حقوق گروه دوم یعنی مستمری بگیران زیر 
10 میلیون تومان حقوق که 32 درصد از بازنشســتگان تامین اجتماعی را شــامل 
می شــود، 10 درصد اســت که مبلغ کمک معیشتی 650 هزار تومان به آن اضافه 
می شود و برای گروه سوم، یعنی مستمری بگیران بالای 10 میلیون تومان حقوق 
که تنها شــش درصد بازنشستگان تامین اجتماعی را شامل می شوند، افزایش 10 
درصدی اعمال خواهد شــد.همچنین برای هرســه گروه علاوه بر مبالغ فوق بر 
اســاس شــرایط، حق عائله مندی و حق اولاد واریز می شود که با فرض دو فرزند 
حــدود 600 هزار تومان خواهد شــد. به این ترتیب می توان گفت که مســتمری 

بازنشستگان تامین اجتماعی به طور میانگین 30 درصد افزایش یافته است.
مدیرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی پیش از این درباره زمــان پرداخت معوقات 
اعلام کرده بود که »پیاده ســازی نرم افزاری احــکام جدید، فرایند پیچیده ای دارد 
و پیش بینــی می کنیم چهارتا پنج روز زمان ببرد. بنای ما بر این اســت که چون 
پرداختی ما از بیســتم هرماه بر اساس حروف الفبا شروع می شود ما به روال عادی 
قبلی حقوق خرداد را می پردازیم و برآورد ما این اســت که واریز اولین مابه التفاوت 
مربوط به خرداد را از 25 و 26 خرداد شــروع کنیم و برای فروردین و اردیبهشــت 

هم طی دو ماه بعدی تسویه خواهد شد.«

اولین خروجی از کابینه؛ استعفا، برکناری یا شایعه؟

تیم اقتصادی دولت زیر تیغ
کابینــه اقتصادی دولت مدتی اســت که با 
چالش مواجه شــده و هربار اخباری مبنی بر 
احتمال استیضاح وزرای آن خبرساز می شود. 
در ایــن میان اما برخــی میگویند ادعاهای 
جنجالــی برخــی مقامات دولت ســیزدهم 
انتخابات ریاســت  در جریان ســیزدهمین 
جمهوری به مهمترین پاشــنه آشیل دولت 

تبدیل شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، تاخت و تــاز تورم در اقتصاد 
ایران در حالی اتفاق می افتد که سال گذشته 
در همین محــدوده زمانی نوعی خوش بینی 
افراطی و ســاده انگاری در میان کســانی 
که این روزها بر کرســی وزارت و ریاســت 
مهمتریــن دســتگاه های اقتصــادی تکیه 
زده اند دیده می شــد.اقتصاد ایــران با انبوه 
مشکلاتی روبروست که حالا زمینه را برای 
بروز بحران های جدیدتر مهیا کرده اند. نامه 
اخیر 61 اقتصاددان درباره وضعیت نامتعارف 
اقتصاد و هشدار نسبت به تداوم این شرایط 
یکی از مهمترین موضع گیری ها در روزهای 

اخیر تلقی می شود.
در حالی که جلســات متعددی در میرداماد 
با هدف ســاماندهی بازار ارز در فردوسی و 
ســبزه میدان برگزار می شود، پاستور آبستن 
حوادث دیگری اســت. از دیروز شــایعات 
متعددی در خصوص مشــخص شدن اولین 
خروجی دولت ســیزدهم در محافل سیاسی 
و اقتصادی پیچیده است. آنچه این موضوع 
را از اهمیت بیشــتری برخوردار می کند که 

اولین قرعه به نام مردی خورده است که با 
هشتک سلام بر ابراهیم در فضای مجازی 
فعالیت گسترده ای را به نفع رییس جمهوری 
مستقر تدارک دید و در شعارهایش با تاکید 
بــر اینکه تحریم بحران اصلی اقتصاد ایران 
نیســت، تیغ تیز انتقــاد را متوجه مدیریت 
دولتــی کرد.ادعای وی در این خصوص که 
حتی با یک میلیون تومان می توان شــغل 
ایجاد کرد و اگر مردم به کاندیدای درســت 
رای بدهند مشــکلات اقتصادی قابل حل 
اســت، در فضای مجازی از سوی کاربران 
بارها بازنشــر شــد. وی حتی در فروردین 
ماه ســال گذشــته ادعا کرده بود : » دولت 
با ارزپاشــی بــه میــزان 300 میلیون دلار 
می تواند قیمــت دلار را به کمتر از 15 هزار 
تومان رسانده و دو ماه در همان سطح نگه 
دارد. تأمین این مبلغ برای بانک مرکزی از 

آب خوردن آسان تر است«.
حــالا اما با فشــارهای مختلــف و کاهش 
تقاضــا و برخورد با کســانی که اخلالگر در 
شبکه ارزی کشور محسوب می شوند، دلار 
همچنان در کانال بالاتر از سی هزار تومان 

ایستاده است.
جنجال بر سر جنجالی ترین وزیر کابینه

حجت الله عبدالملکی دانش آموخته دانشگاه 
امام صادق، پیش از انکه در مســند وزارت 
قرار گیرد، ادعاهای عجیبی برای اداره کشور 
داشــت و از منتقدان مهــم دولت روحانی 
محســوب می شــد. وی که برای اولین بار 
در چهل ســالگی ردای وزارت را در دولت 

ســیزدهم بر تن کرد، اقداماتی عجیب را در 
این فضا کلیــد زد. بهمن ماه بود که حجت 
عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: ما حدود 2 هزار مدیر همتراز مدیرکل 
بــه بالا در این مجموعه داریم و یکهزار نفر 
را بایــد جابه جا کنیم البتــه مدیران خوب، 
قوی و دست پاک به کارشان ادامه می دهند 
یا جایشــان عوض می شود ولی طبیعتاً هزار 
نفــر را برکنار می کنیم کــه تا به  حال 350 
نفرشــان برکنار یا جابه جا شــده اند و افراد 

جدید آمده اند.
در حالی که این وزارتخانه ســرگرم عزل و 
نصب های پــی در پی و متعدد بود، افزایش 
حقوق بازنشســتگان که امری بسیار جدی 
برای جامعه تلقی می شــد بــه محاق رفت 
و معطــل یک ویرگول مانــد. حالا صدای 
اعتراض بازنشستگان در بسیاری از شهرها 

به گوش می رسد.
در آخرین اقدام قول داده اند افزایش حقوق 
بازنشســتگان نه به میــزان اعلامی برای 
همــه، بلکه کمتر از این رقــم در خردادماه 
محقق شــده و در مرداد معوقات فروردین و 
اردیبهشت پرداخت شود.گفته می شود یکی 
از دلایــل بروز اختلافات در دولت و ســایر 
دســتگاهها همین مساله بازنشستگان است 
و با جدی شــدن عزم نماینــدگان مجلس 
برای استیضاح عبدالملکی، برکناری وی از 
مسئولیت در دستور کار قرار گرفت. در حالی 
که صــراط نیوز خبــر از خداحافظی وی با 
حلقه نزدیکانش در وزارتخانه داده است، اما 

برخی می گویند وی در صدد اســت پیش از 
برکناری نسبت به استعفا اقدام کند. شایعاتی 
نیز در خصوص حضور وی در قامت ســفیر 
منتشر شده که از ســوی برخی مقامات رد 
شده اما هر چه هست قطار کابینه در آستانه 
یک ســالگی حرکتش را کند کرده تا برخی 

را پیاده کند.
نگرانی در خیابان سمیه

پس از عبدالملکی، ســید رضا فاطمی امین، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز با انتقادات 
جــدی همکارانش در دولت و نمایندگان در 
مجلس مواجه اســت. قول های عجیب او 
برای برچیدن قرعه کشی خودرو و همچنین 
افزایش تیراژ خودرو در کنار کاهش قیمت، 
وضعیت پیچیــده ای را پیــش روی وی و 
همکارانش در این وزارتخانه قرار داده است.

گفته می شــود با شروع فصل تابستان و بالا 
تولید ســیمان  احتمال کمبود برق،  گرفتن 
و فولاد به سنت هر ســاله با بحران روبرو 
می شــود. معضلات متعددی کــه در حوزه 
تنظیــم بازار وجود دارد و رشــد یک باره و 
ادامه دار قیمت ها ســبب شده است احتمال 

استیضاح این وزیر بالا بگیرد.
یک احتمال در حوالی باب همایون

احســان خاندوزی، از دیگر وزرایی اســت 
که ایــن روزها در معرض انتقاد جدی افکار 
عمومی قرار گرفته است.وی که پیش از این 
در کسوت نماینده مردم تهران ایفای نقش 
می کرد، در ســال گذشته مدعی بود دولت 
آینده بدون هیچ کار خاصی شاهد فروکش 

10 تا 15 درصدی بحران تورم خواهد بود.
او بــا همیــن پیش بینــی و خوش بینی و 
ساده انگاری بر مســند وزارت اقتصاد تکیه 
زد تا حالا شــاهد بالاتر رفتن تورم از چهل 
درصــد، در نزدیکی اولین ســالگرد فعالیت 

دولت سیزدهم باشد.
مجموعــه اقدامــات و رویکردهــای دوره 
مســئولیت این عضو کابینه سیزدهم بگونه 
ای پیــش رفت کــه اخیــرا اعتراضاتی در 
خصوص عملکــرد وزارت امــور اقتصادی 
و دارایی در حــوزه مالیات ســتانی مطرح 
شــده اســت.او در اولین روزهای حضور در 
وزارت امــور و اقتصــادی و دارایی با تکیه 
بر شعار می شــود و می توانیم،به گفتن این 
جمله درجمع اهالی رســانه بسنده کرد که 
خداحافظی دولت پیرمردها و روی کار آمدن 
دولت جــوان و انقلابی حلال بســیاری از 
مشکلات است. حالا به نظر می رسد جوانان 
منتقد پیرمردها، نتوانســته اند به درستی از 
پس اداره امور برآیند. این چنین اســت که 
بازار ارز درگیر رشد قیمتی حدود هفت هزار 
تومان در کمتر از یک ســال اســت و تورم 

همچنان روند افزایشی را تجربه می کند.
برخی معتقدنــد اولین ترمیــم در ناحیه ای 
اتفاق خواهد افتاد که محکم ترین شعارها در 
خصوص آن مطرح شد. اقتصاد حالا منتظر 
ترمیم کابینه اســت. باید دید اخبار منتشره 
ترفندی اســت برای پــاس دادن بحران به 
آینده یا تغییری جــدی در این حوزه در راه 

است.



4
سه شنبه24  خرداد 1401/   سال سوم  /   شماره 1226

Vol.3.No.1226/ June .14.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

دم
مر

بیانیه هشدار دیده بان شفافیت و عدالت درباره جریان انحرافی در نظام آموزشی کشور؛

آیا »متروپل« آموزشی در راه است؟
جامعه دیــده بان شــفافیت و عدالت درباره 
جریان انحرافی در نظام آموزشــی کشور در 
نامه ای خطاب به رییس جمهور با اشــاره به 
اینکه در چند سال اخیر، جریانی انحرافی در 
بدنه حکومت شکل گرفته است که قصد دارد 
اصول مترقی قانون اساسی و اهداف انقلاب 
اســلامی را در حوزه مدرسه و دانشگاه، قلب 
کنــد و با اغراضی دقیقاً مخالــف با اینها به 

تصمیمات و اقدامات مهلک دست یازد.
انگیزه اصلی این جریــانِ انحرافی، در چهار 
حوزه مالی متمرکز اســت که برخی تصمیم 
گیرندگان و مشــوقان، منافــع صاحبان آن 
منابــع مالی کثیف را پیگیــری می کنند که 
اســناد آن نزد دیده بان شــفافیت و عدالت 

محفوظ است.
 به گزارش صبح امروز در این نامه خطاب به 

آقای رییسی آمده است :
جناب آقای دکتر رئیسی

رئیس محترم جمهور و رئیس شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی

سلام علیکم
این که تا حالا مصوبه کنکوری شورای عالی 
انقلاب فرهنگی را ابلاغ نفرموده اید نشــانه 
دقــت نظر جنابعالی و امری اســت که بدان 
متعهد شده بودید، یعنی مقابله با ویژه خواری 
و تبعیض که از این جهت خوشــحالیم. لطفا 
انگیزه هــای مدافعان و طراحان آن را مجدداً 

به طور جدی بررسی کنید.
طبق اصل 30 قانون اساســی، دولت  موظف  
است  وسایل  آموزش  و پرورش  »رایگان « را 
برای  همه  ملت  تا پایان  دوره  متوسطه  فراهم  
سازد و وســایل  »تحصیلات  عالی«  را نیز تا 

ســر حد خودکفایی  کشور به  طور »رایگان « 
گسترش  دهد.

دولت ســیزدهم نوید مبارزه با فســاد، رفع 
تبعیض ها و بازگشــت به آرمان های ابتدای 
انقلاب را با خود به همراه آورد و مقام معظم 
رهبــری )مدظله العالی( در یک ســال اخیر 
بر جذب، پــرورش و حفظ نخبگان و تقویت 
پیشرفت دانش بنیان تاکیدات مکرر و روشنی 
داشته اند. بنابراین، در چنین برهه ای نهاد های 
مربوط حق ندارند بــا تصویب مقررات خلق 
الساعه و محفلی، آموزش عالی در دانشگاه ها 
را در انحصار نورچشمی ها، آقازاده ها و طبقه 
ثروتمند بیندازند. مصوبات و طرح هایی نظیر 
دادن ســهمیه به فرزنــدان هیات علمی که 
منجر به فاجعه پرونده موســوم به 134 نفر 
شده است که نورچشــمی ها در صندلی های 
غصبی تکیه زده اند، پیشنهاد اعطای سهمیه 
بــه دانش آموزان مشــغول بــه تحصیل در 
دبیرســتان های ایرانی حاشــیه خلیج فارس 
یــا دانشــجویان مشــغول بــه تحصیل در 
دانشگاه های خارج از کشــور )که در آزمون 
سراســری ناموفق بوده اند(، یا از این مهم تر 
عــدم تمکین به آرای قطعــی دیوان عدالت 
اداری، از جمله مشــکلاتی است که اعتماد 
مردم به عدالت خواهی دولت و نظام را نشانه 

رفته است.
متاسفانه در چند سال اخیر، جریانی انحرافی 
در بدنه حکومت شکل گرفته است که قصد 
دارد اصول مترقی قانون اساســی و اهداف 
انقلاب اسلامی را در حوزه مدرسه و دانشگاه، 
قلب کند و بــا اغراضی دقیقاً مخالف با اینها 

به تصمیمات و اقدامات مهلک دست یازد.

انگیزه اصلی این جریــانِ انحرافی، در چهار 
حوزه مالی متمرکز اســت که برخی تصمیم 
گیرندگان و مشــوقان، منافــع صاحبان آن 
منابــع مالی کثیف را پیگیــری می کنند که 
اســناد آن نزد دیده بان شــفافیت و عدالت 

محفوظ است.
1. سود بیشتر مدارس غیرانتفاعی

2. ســرازیر شــدن پــول خانواده هــا بــه 
دانشگاه های غیردولتی

3. تامیــن هزینه های آمــوزش و پرورش از 
جیب مردم 

4. کسب درآمد بابت پذیرش دانشجویان در 
رشته – محل های خاص  

ایــن انگیزه ها و اهــداف، در لباس مصوبه و 
آیین نامه، دست یابی به آموزش عالی را بیش 
از پیش برای طبقه متوســط و مســتضعف 
دشــوار می کند و تبعات این ظلم و فســاد، 
محرومیت هرچه بیشــتر فرزندان مستعد و 
نخبه کشور از دانشگاه های دولتی و تعمیق و 
گسترش احساس شکاف میان فقیر و غنی از 
دوران طفولیت تا مدارس و دانشگاه ها است.

 تا به امروز، مهمترین سد بر مسیر این جریان 
انحرافی، آزمون های سراسری در همه مقاطع 
به ویژه کنکور سراســری بوده است. در طی 
این سال ها، این جریان انحرافی به این سد، 

خلل وارد کرده است از جمله :
1. تولید فزاینده ســهمیه ها و جشنواره ها به 
طور غیرقانونی راه میانبر پیش پای آقازاده ها 
می گذارد از جمله این ها جشــنواره شــهید 
احدی بود که برگزار شد و جایزه آن پذیرش 
بدون آزمون دانشــجویان در مقطع دکترا در 
دانشــگاه تهران بود. قابل ذکر است که یک 

مورد از سوء اســتفاده کنندگان جایزه، فرزند 
معاون وقت اداری مالی وزارت علوم بود که 
نامه روشنگرانه و اعتراضی دیده بان شفافیت 
و عدالت مورد بررســی دقیق در دولت وقت 
قــرار گرفت و معاون مربوطــه نیز در دولت 

فعلی برکنار شده است.
2. قبول کنکور، انتخاب بین بد و بد تر اســت 
و برشــمردن مکرر معایب کنکور دســتاویز 
منفعت طلبانی می شــود که به اسم مقابله با 
مافیای کنکور منافع خود را تحصیل می کنند.

عملیات اجرایی این جریان، در سال های ۹3 
و ۹4 با اعمال تاثیر قطعی سوابق تحصیلی، 
کلید خورد که فاجعــه آفرید و با رای دیوان 

عدالت اداری، ملغی شد.
در سال ۹5، ســعی در دور زدن قانون قبلی 
مجلس و رای دیوان داشتند، که با هوشیاری 
برخی نماینــدگان در مجلــس نهم، موفق 

نشدند.
در ســال ۹7، با اعمال فشــار بر شــورای 
سنجش و پذیرش دانشــجو، اهداف خود را 
دنبــال کردند که با اعتــراض مردم و بیش 
از 170 نماینــده مجلس دهــم و ورود دفتر 

ریاست جمهوری، ناکام ماندند.
امسال نیز بســاط خدعه و تلبیس خود را به 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی آورده اند که 
اتفاقاً در شــرایط فعلی اقتصادی و اجتماعی 
کشور، می تواند پوست خربزه ای باشد که از 
روزهای پایانی دولت قبل باقی مانده و بر سر 

راه دولت انقلابی فعلی است.
لذا با وجود تذکــرات و بیانیه اعتراضی 271 
نماینده مجلس شــورای اســلامی، ایرادات 
یازده گانه دیده بان، ایرادات دفتر بررسی های 

اســتراتژیک نهاد ریاست جمهوری، ایرادات 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
و در نهایــت نظریات قانونی معاونت حقوقی 
نهاد ریاست جمهوری و معاونت امور حقوقی 
دولت، مبنی بر این که ورود شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی به مقوله سنجش و پذیرش 
دانشجو و ملغی کردن یا اصلاح قوانین قبلی 
مجلس، برخــلاف تدابیر مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( است، باید بررسی عاجل شود 
که اصرار مکرر برخی افراد در این شورا برای 

تصویب اینگونه طرح ها چیست؟
جناب رییس جمهور، از شــما سپاســگزاریم 
که تاکنون با درایت و هشــیاری از ابلاغ این 
مصوبه ناعادلانه و مشکل ساز خودداری کرده 
اید و برای آنکه به وجود اســناد اثبات کننده 
تخلف و جرم ایــن ویژه خواران اطمینان پیدا 
شــود یک مورد را خاطر نشــان می کنیم که 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی آقای سید 
ســعیدرضا عاملی که از فعالان شکل گیری 
این تبعیضات ذلت بار اســت، دخترشان را با 
رتبه 107۹5 کشوری به رشته جامعه شناسی 
دانشگاه تهران و پسرشان را با رتبه 5525 به 
رشته مهندسی برق دانشگاه تهران می نشاند.

استناد آنها نیز آئین نامه مصوب شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اســت که دیــوان عدالت 
اداری آنرا خلاف قانون اساســی دانسته و 3 
بار آنرا باطل کرده اســت ولی شورا از انجام 

وظیفه قانونی شانه خالی می کند.
ما بــه مردم قول می دهیم که پس از تعیین 
تکلیف سوء اســتفاده کنندگان، بــه امر آقای 
رئیســی، آنهایی را که باز هم سماجت کنند 
به مردم معرفی و علیه شان اعلام جرم کنیم. 

سلبریتیِ اصلاح گر، سلبریتی سوداگر
فردین علیخواه

با اطمینان می توان گفت که رویکرد کلی مطالعات مختلف علوم اجتماعی به پدیده »ســلبریتی« منفی 
است.

نقد متفکران و پژوهشــگران دربرگیرنده دو نکته است: سلبریتی ها فرهنگ مصرفی جامعه را دستکاری 
می کنند و به طور مشــخص، فرهنگ مصرف گرایی را اشاعه می دهند که ولع و نمایش مصرف؛ ویژگی 
بارز آن است. دوم آنکه سلبریتی ها حواس مردم را از مسائل مهم جامعه پرت می کنند. در واقع آن ها به 
حفظ وضع موجود کمک می کنند و باعث می شوند تا توده مردم به ضعف های وضع موجود پی نبرند. در 
اینجا»مصرف گرایی« و »پرت کردن حواس« دو نقش اساسی سلبریتی ها فرض می شود. البته در نقدها 
و تفسیرها، این دو به شکلی، با یکدیگر ارتباط دارند. درگیر کردن توده مردم با مصرف، بریز و بپاش، و 
زندگی تجملی، یکی از راه هایی است که از آن طریق حواس پرتی رخ می دهد. باید توجه داشت که این 
نقدها معمولًا بر اســاس عملکرد سلبریتی هاست و نه نفسِ وجود آن ها در جامعه. سلبریتی ها؛ هستند و 

وجود دارند. مهم آن است که چه نقشی در جامعه ایفا می کنند.
با بررســی های مختلف می توان به این نتیجه رســید که تلقی بخش هایی از جامعه نسبت به سلبریتی 
تحقیرآمیز اســت. توضیح بیشتر آنکه، این پیش فرض وجود دارد که هر کس، سلبریتی است حتماً خوب 
نیســت و هر کس خوب است حتماً سلبریتی نیســت. گویی این دو همزمان نمی توانند در مجاورت هم 
قرار گیرند. خوب و سلبریتی با هم ناسازگارند. من نگاه کلی تحقیرآمیز به سلبریتی ها را نادرست می دانم. 
برای مثال، عادل فردوســی پور را یک ســلبریتی می دانم ولی اطلاق ســلبریتی به ایشان، جایگاه او را 
تضعیف نمی کند. عادل فردوســی پور)تا این لحظه( یک سلبریتیِ اصلاح گر)در مقابل سلبریتیِ سوداگر( 

است.
در مطالعات مربوط به سلبریتی، دو اصطلاح بسیار اهمیت دارد: نخست اصطلاح »مدیریت شهرت«)1( 
و دیگــری، »مدیریت اثرگذاری«)2( اســت. معمولًا در جهان توســعه یافته، یا خود ســلبریتی ها، و یا 
آژانس های حامی از شهرت و اثرگذاری آنان مراقبت می کنند. به همین دلیل است که معمولًا می گوییم 
ســلبریتی ساخته می شود و ســلبریتی، امری ذاتی نیست. ســلبریتی ها می توانند تصمیم بگیرند، تأکید 
می کنم، می توانند تصمیم بگیرند که چه چهره ای از آنان در جامعه شکل بگیرد. البته همانطور که نیک 
می دانیم مدیریت شــهرت، مانند سایر اقسام مدیریت، همیشه آنطور که سلبریتی ها یا آژانس های طرف 
مشورت شان پیش بینی می کنند پیش نمی رود. عملکرد یا رفتار یک سلبریتی ریسک پذیر است و می تواند 
زمینــه زوال یا نابودی او را رقم زند. مثال اخیر برای این ادعا، مصاحبه ابراهیم حامدی)ابی( درباره اجرا 
نکردن ترانه خلیج فارس در کشورهای حاشیه خلیج فارس و واکنش های جامعه نسبت به او در ماه های 

اخیر است. مدیریت شهرت و مدیریت اثرگذاری، امری بسیار مهم برای سلبریتی هاست.
در ماه های اخیر اخبار مختلفی درباره فعالیت های علی دایی در رسانه های جمعی و شبکه های اجتماعی 
منتشــر شده است. من، به عنوان یک پژوهشــگر اجتماعی علاقه مند به موضوع سلبریتی، اخبار ایشان 
و ســایر چهره های مشــهور ایرانی داخل و خارج از کشــور را دنبال می کنم. علی دایی، به خوبی)تا این 
لحظه( از شــهرت خود مراقبت کرده است. من فکر می کنم که او)و یا شاید مشاورانش( می داند شهرت 
چیســت و در کجا باید از آن استفاده کرد. بررســی های پراکنده ام بیانگر آن است که افکار عمومی هم 
نســبت به عملکرد او نگاه مثبتی دارد. من علی دایی را نیز یک سلبریتی می دانم ولی یک سلبریتی که 
با وســواس از شهرت، محبوبیت و اثرگذاری خود مراقبت می کند. علی دایی هم)تا اینجا( یک سلبریتی 

اصلاح گر و سازنده بوده است.
در طول قرن بیســتم، کم نبودند سلبریتی هایی که برای تغییرات مثبت اجتماعی گام هایی شایستۀ  توجه 
برداشــتند.)3( آنان تلاش کردند با تکیه بر جایگاه خود به عنوان سلبریتی، نگاه اهانت آمیز جامعه نسبت 
به کســانی که ایدز داشــتند، نگاه جامعه نسبت به حیوانات و محیط زیست، نگاه جامعه نسبت به جنگ 

ویتنام را تغییر دهند.
ســلبریتی بودن، فی نفسه به جایگاه یا منزلتی والا/پست در جامعه اشــاره ندارد. ما نیازمند آن هستیم 
تا به عملکرد ســلبریتی ها توجه کنیم و بر پایه عملکرد، آنان را به مخرب/ ســازنده، اصلاح گر/سوداگر 

تقسیم نماییم.
پایان ســخن آنکه، در رســانه های برخی از کشورها، هر سال ســلبریتی ها بر اساس خدمت به جامعه، 
تحقق مسئولیت اجتماعی، و انعکاس دردها و رنج های مردم ارزیابی می شوند.)4( این، ایده بدی نیست.

منابع:
(1) reputation management
(2) impression management
(3)Calhoun، A. J. ، Gold، J. A. “I Feel Like I Know Them”: the Pos-
itive Effect of Celebrity Self-disclosure of Mental Illness. Acad Psy-
chiatry 44، 237–241 (2020).
(4)-9 celebrity activists used their star power for good in 2017. (2017, 
December 14). Global Citizen. https://www.globalcitizen.org/en/
content/celebrities-impact-top-2017-activism/

دیدگاه

افزایش مبتلایانِ تب کریمه کنگو به ۱۸ نفر سندروم خبربد؛ عامل اصلی جراحت روانی مخاطب
ــای  ــت بیماری ه ــروه مدیری ــس گ ــت: رئی ــنا نوش ایس
ــت  ــز مدیری ــوان مرک ــن انســان و حی ــال بی ــل انتق قاب
ــه  ــاره ب ــا اش ــت ب ــر وزارت بهداش ــای واگی بیماری ه
افزایــش مبتلایــان بیمــاری تــب کریمــه کنگــو امســال 
ــن  ــته، درعی ــال گذش ــابه س ــدت مش ــه م ــبت ب نس
ــرای کاهــش مواجهــه  ــی بهداشــتی ب حــال توصیه های

ــن بیمــاری مطــرح کــرد. ــا ای حجــاج ب
ــچ  ــه هی ــر اینک ــد ب ــا تاکی ــری، ب ــزاد امی ــر به دکت
ــب  ــه بیمــاری ت ــلا ب ــری از ابت ــرای جلوگی واکســنی ب
کریمــه کنگــو بــرای انســان و دام وجــود نــدارد، گفــت: 
ــورد  ــاری 18 م ــال ج ــار در س ــن آم ــاس آخری ــر اس ب
ــی از آن  ــرگ ناش ــک م ــاری و ی ــن بیم ــه ای ــلا ب ابت
ــی اســت کــه طــی کل ســال  داشــته ایم و ایــن درحال
گذشــته تنهــا 13 مــورد مبتــلا بــه تــب کریمــه کنگــو 
و دو مــرگ ناشــی از آن در ســامانه ها بــه ثبــت رســیده 

اســت.
علل افزایش موارد ابتلا به تب کریمه کنگو

وی بــا اشــاره بــه ایــن کــه افزایــش مــوارد ابتــلا بــه 
تــب کریمــه کنگــو دلایــل گوناگونــی دارد، بیــان کــرد: 
ــی  ــت جهان ــازمان بهداش ــلام س ــاس اع ــر اس الان ب
ــده  ــایی ش ــلا شناس ــورد مبت ــراق 212 م ــور ع در کش
ــده  ــم ش ــرایطی فراه ــد ش ــر می رس ــه نظ ــت. ب اس
باشــد کــه انتقــال ویــروس مهیــا باشــد. مباحثــی ماننــد 
عــدم کنتــرل مــوارد بهداشــتی هــم مطــرح اســت کــه 
ــرم  ــر محت ــای وزی ــه امض ــه ای ب ــر نام ــال حاض در ح
بهداشــت رســیده و بــه دانشــگاه ها ابــلاغ شــده اســت 
ــادل  ــد و از تب ــش دهن ــود را افزای ــای خ ــا مراقبت ه ت

ــری شــود. ــرزی جلوگی ــژه در مناطــق م دام بوی
ابلاغ ویژه به دانشگاه ها و پایش مبادی مرزی

ــتی  ــب بهداش ــکاران مراق ــن هم ــه داد: همچنی او ادام
ــش  ــود را افزای ــای خ ــرزی پایش ه ــادی م ــا در مب م
دهنــد تــا مــوارد بیمــاری را شناســایی کننــد. اقدامــات 
مقتضــی در قالــب دســتورالعمل بــه دانشــگاه ها ابــلاغ 

شــده اســت.
ــی از  ــاری و پیش بین ــرایط بیم ــح ش ــری در توضی امی
مــوارد آن در ســال جــاری، تصریــح کــرد: بنــا بــر رونــد 
فعلــی بیمــاری، طــی ســال جــاری آمــار مــوارد ابتــلا 
بــه تــب کریمــه کنگــو نســبت بــه ســال قبــل افزایــش 

خواهــد داشــت.
چگونگی انتقال تب کریمه کنگو

ــاری  ــال بیم ــای انتق ــرد: راه ه ــه ک ــردم توصی ــه م او ب
بــه ســه روش اســت؛ اول از طریــق گــزش نیــش کنــه 
اســت کــه یــا ممکــن اســت خــود کنــه انســان را نیــش 
بزنــد یــا اینکــه کنــه روی بــدن باشــد و انســان دانســته 
یــا ندانســته آن را لـِـه کنــد. راه انتقــال بعــدی از طریــق 
خــون، مایعــات و ترشــحات آلــوده دام بــه انســان اســت 
کــه ایــن در زمــان ذبــح دام یــا انتقــال امعــاء و احشــاء 
دام اتفــاق می افتــد؛ البتــه اگــر فــرد گوشــت و احشــاء 
دام را بــه شــکل خــام یــا درســت پختــه نشــده مصــرف 
کنــد هــم احتمــال ابتلایــش بــه بیمــاری وجــود دارد. 
راه انتقــال ســوم هــم از بیمــار آلــوده بــه ســایر 
ــکوک  ــاری مش ــه بیم ــی ک ــت. درصورت ــان ها اس انس
ــود،  ــتان وارد ش ــه بیمارس ــو ب ــه کنگ ــب کریم ــه ت ب
ــا از  ــرد ت ــورت می گی ــتی لازم ص ــای بهداش مراقبت ه
ــم.  ــری کنی ــه انســان بیمــاری جلوگی انتقــال انســان ب
ــا  ــد کرون ــو مانن ــه کنگ ــب کریم ــبختانه ت ــه خوش البت
ــحات  ــق ترش ــال از طری ــدارد و انتق ــی ن ــال تنفس انتق
ــن لازم  ــد؛ بنابرای ــاق می افت ــرد اتف ــون ف ــوده و خ آل
اســت بیمــار در اتــاق ایزولــه نگهــداری شــده و هنــگام 
ــد  ــردی مانن ــت ف ــزات حفاظ ــا او از تجهی ــه ب مواجه

دســتکش، ماســک و... اســتفاده شــود.
خرید گوشت خارج از شبکه دامپزشکی ممنوع

وی افــزود: موضوعــی کــه ســبب نگرانــی مــا می شــود 
ایــن اســت کــه متاســفانه برخــی مــردم اعتقــاد دارنــد 
کــه گوشــت تــازه را از کنــار جاده هــا خریــداری کننــد 
ــتی  ــد گوش ــم از خری ــه می کی ــدا توصی ــا اکی ــه م ک
ــت،  ــده اس ــح ش ــکی ذب ــبکه دامپزش ــارج از ش ــه خ ک
خــودداری کننــد. نکتــه مهــم دیگــر ایــن اســت 
ــد  ــح کنن ــی را ذب ــرار اســت خودشــان دام ــر ق ــه اگ ک
ــه  ــن مجــاز عرضــه دام تهی ــن دام را از میادی ــا ای حتم
ــازمان دامپزشــکی باشــد و  ــه تحــت نظــر س ــد ک کنن
ــا  ــر و خیابان ه ــازل، معاب ــه دام را در من ــچ وج ــه هی ب
ــه گســترش  ــن موضــوع در زمین ــرا ای ــد؛ زی ــح نکنن ذب
بیمــاری بســیار خطرنــاک اســت. از مــردم می خواهیــم 
ــل  ــا تحــت نظــارت کام ــد ت ــه کشــتارگاه ببرن دام را ب

ــرد. ــح صــورت گی ذب

ــه  ــح شــده ب ــازه ذب ــر اینکــه گوشــت ت ــد ب ــا تاکی او ب
ــه مصــرف برســد،  ــه ســرعت ب ــد ب ــوان نبای ــچ عن هی
ــح شــده، قبــل از مصــرف  ــان کــرد: گوشــت دام ذب بی
بایــد بــه مــدت حداقــل 24 ســاعت در دمــای 4 درجــه 
ــدام  ــن اق ــود. ای ــرار داده ش ــال ق ــانتی گراد در یخچ س
بــه آن جهــت اســت کــه پدیــده جمــود نعشــی منجــر 
بــه افزایــش PH گوشــت شــود کــه ایــن فراینــد باعــث 
می شــود، چنانچــه ویروســی در گوشــت وجــود داشــته 
ــر و  ــم، جگ ــد می کنی ــه تاکی ــرود. البت ــن ب باشــد، از بی
ســایر امعــاء و احشــاء دام، پــس از 48 ســاعت نگهداری 

ــار درجــه ســانتی گراد، مصــرف شــوند. ــای چه در دم
توصیه اکید به حجاج

ــا اشــاره بــه اینکــه اولیــن گروه هــای حجــاج در  وی ب
حــال اعــزام بــه حــج هســتند، دربــاره ذبــح دام در روز 
عیــد قربــان اظهــار کــرد: دســتورالعمل اینگونــه نیســت 
کــه خــود حجــاج کار ذبــح را انجــام دهنــد و بــا تامیــن 
وجــه آن، ذبــح دام تحــت نظــارت ســازمان دامپزشــکی 
ــبب  ــر س ــن ام ــه ای ــرد ک ــورت می گی ــتان ص عربس
ــز در  ــده نی ــا موضوعــی کــه بن ــا نیســت ام ــی م نگران
ســفر خــود شــاهد بــودم آن اســت کــه بعــد از اینکــه 
ــت ها  ــی از گوش ــرد بخش ــورت می گی ــا ص ــح دام ه ذب
ــا آورده می شــود  ــای حجــاج در مِن ــه اطــراف چادره ب
کــه ممکــن اســت گوشــت، کبــاب شــده و بــه فــروش 
ــچ  ــه هی ــه ب ــت ک ــن اس ــا ای ــد م ــه اکی ــد؛ توصی برس
ــد  ــرف نکنن ــداری و مص ــت ها خری ــن گوش ــه از ای وج

زیــرا صحــت و ســلامت آن مــورد تاییــد مــا نیســت.
ــال  ــل انتق ــای قاب ــت بیماری ه ــروه مدیری ــس گ رئی
ــای  ــت بیماری ه ــز مدیری ــوان مرک ــان و حی ــن انس بی
ــاج  ــت: از حج ــان، گف ــت در پای ــر وزارت بهداش واگی
ــوده  ــحات آل ــون و ترش ــا خ ــاس ب ــم در تم می خواهی
دامــی قــرار نگیرنــد و در صورتــی کــه دامــی را دیدنــد 
کــه حتــی بــه ظاهــر ســالم اســت، امــا بــه آن نزدیــک 
نشــوند. توصیــه می شــود تــا زمانــی کــه هنــوز مُحــرِم 
نشــدند از اســپری یــا قلــم دورکننــده  حشــرات اســتفاده 
ــد اســتفاده  ــد و لباس هــای روشــن، پوشــیده و بلن کنن
کننــد کــه از گــزش حشــرات و کنه هــا دور باشــند. در 
صــورت مشــاهده کنــه بــه هیــچ وجــه آن را لــه نکننــد 

و بــا یــک پنــس آن را از بــدن خــود جــدا کننــد.

افراط رسانه ها در انتشار اخبار منفی برای جلب مخاطب، 
ضمن صدمه به بهداشت روانی افکار عمومی، می تواند 
چون زلزله، بنیانهای روانی جامعه را دچار آسیبهای غیر 

قابل جبران کند.
شــنیدن یک خبر بــد، می تواند موجب شــکل گیری 
»جراحت روانی« در جامعه شــود. برطرف شــدن این 
وضعیت مانند آســیب های فیزیکی نیازمند درمان است. 
در پــاره ای مــوارد عنصر زمان می توانــد موجب التیام 
جراحت های روانی شــود. برخی مواقع، متناسب با عمق 
جراحت روانی وارد شــده به جامعه التیام آســیب وارد 
شده مستلزم سپری شدن زمان های طولانی است. این 
وضعیت بیشتر در مواقعی رخ می دهد  که رخدادها تکرار 
شــده یا در مدت اندکی چند خبر منفی و آسیب زا با هم 

منتشر شود.
بدلیــل تاثیری کــه انتشــار اخبار بد در شــکل گیری 
عارضه جراحــت روانی در جامعــه دارد، پروتکل های 
حرفه ای،رسانه ها را در زمینه انعکاس اخبار منفی محدود 
می کند. البته چارچوب های حرفه ای در بیشــتر کشورها 
تبدیــل به قانون نشــده و عمدتا بر مبنــای رویه های 
ارشــادی و اصول اخلاقی از ســوی رســانه ها رعایت 

می شود.
سوالی که در خصوص چرائی انتشار افراطی اخبار منفی از 
سوی برخی رسانه ها مطرح می باشد این است که اصولا 
چه ضرورت هایی موجب این اقدام می شــود و هدف از 
اتخاذ این رویه چیســت؟ پاسخ صحیح به این سوالات 
در گــروه فهم مقوله ای به نام »ارزش خبری« اســت. 
تمام رســانه های جهان برای انتشار اخبار خود معیاری 
بــه نام »ارزش های خبری« دارند. بر این اســاس یک 
»خبر بد« به خاطر داشتن ارزش های مانند »درگیری«، 
»دربرگیری«، »تازگی«، »عجیب و استثنایی« بودن و 

حتی »فراگیری« در این معیار قرار می گیرد.
برخی بررســی ها نشــان داده که خبرهــای منفی نوعا 
بازخورد بیشتری از مخاطبان دریافت می کنند و گروهی 
از رســانه ها با درک این نکته، انتشــار اخبار منفی را در 
اولویت قرار می دهند تا مخاطب خود را افزایش دهند یا 
آن ها را به واکنش وادار کنند. اتخاذ این رویه برای جلب 
مخاطــب که البته در ردیف مهمترین اهداف رســانه ها 
اســت در حالی انتخاب می شــود که اصــول حرفه ای 

هیچگاه دســتیابی به هدف با توجیه وسیله را توصیه و 
تجویز نمی کند.

بســیار روشن است که اثرات خســارت بار انتشار اخبار 
منفی در جامعه از سوی رســانه ها می تواند چون زلزله، 
بنیان های روانــی جامعه را دچار آســیب های غیرقابل 
جبران کند و از این رو لازم اســت سیاستگزاران حوزه 
رسانه در کشور برای جلوگیری از این آسیب بسیار مهم 

بر بهداشت روانی جامعه چاره اندیشی کنند.
سواستفاده برخی رسانه ها از توجه بیشتر جامعه به »خبر 
بد« در واقع مخدوش کردن مرزهای میان »مســئولیت 
رسانه ای« و »جلب توجه« است. آنچه موجب تمایز یک 
رسانه ی حرفه ای و رســانه ی زرد می شود میزان توجه  
بــه ارزش های اخلاقی و در نظرگیری آثار انتشــار یک 

محتوی بر مخاطب است.
هرچنــد انعــکاس اخبار منفــی به عنوان بخشــی از 
واقعیت های جامعه که رسانه وظیفه بازتاب ان را دارد به 
طورکلی نمی تواند از دستور کار رسانه ها خارج شود لیکن 
توجه به تناســب حجم این اخبار نسبت به سایر مطالب 
با در نظر گرفتن ظرفیت روانی جامعه اســت که باید مد 

نظر قرار بگیرد.
یکــی از چالش های مهمی که در مســیر اجرای قاعده 
مدیریــت اخبار منفی وجود دارد توســعه شــبکه های 
اجتماعــی و کانال های خبری فیک و زرد اســت که به 
هیچ یک از قواعد حرفه ای و اخلاقی پایبند نیســتند و 

نظارت بر آنها نیز بسیار دشوار است.

متاســفانه برخی رسانه های رســمی نیز با علم بر اینکه  
انتشار اخبار منفی آثار زیانبار روانی  بر مخاطبان بدنبال 
دارد اما در رقابت با رسانه های زرد و برای حفظ و جلب 

مخاطب قواعد حرفه ای را زیر پا می گذارند.
به نظر می رســد درک تفاوت معیارهــای میان ارزش 
خبری و ارزش های اخلاقی از ســوی رسانه ها کلید حل 

این مقوله است.
بهره گیری از شــیوه های نوشــتاری فنــی برای حفظ 
ارزش خبــری یک رخداد با رعایــت اصول اخلاقی که 
البته مقوله ای پیچیده و کاملا کارشناســی اســت یکی 
از روش های موثری اســت که بســیاری از رسانه های 
حرفه ای در جهان به آن روی آورده اند و اثرگذاری قابل 

ملاحظه ای نیز بدنبال داشته است.
لازم اســت سیاســتگزاران حوزه رســانه در کشــور با 
برنامه ریــزی دقیق برای توســعه آموزش های حرفه ای 
نوین برای اصحاب رســانه ضمــن تبیین ضرورت های 
توجه به بهداشــت روانی جامعه از سوی رسانه ها به بالا 
بردن مهارت های حرفه ای فعــالان این حوزه در زمینه 
چگونگی  انعکاس اخبــار و گزارش های منفی مبادرت 

نمایند.
فضای روانی جامعه به مثابه اتمســفری اســت که آحاد 
مــردم در آن تنفس می کنند و لطمه به بهداشــت این 
اتمسفر و مسموم ســازی آن موضوعی مرتبط با حقوق 
عامه اســت و باید حاکمیت نسبت به آن حساسیت ویژه 

داشته باشد.
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توضیحات رضا رویگری درباره ویدئوی پول پاشی سوت مرحله دوم از »بازی مرکب« زده شد
رضا رویگری با انتشار ویدئویی در اینستاگرام درباره ماجرای 
پول پاشــی توضیحاتــی داد و گفت: از کســانی که از من و 

خانواده ام بد گفتند، راضی نیستم.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقــل از ایرنا، در 
ویدئویی که دیروز منتشــر شــده، می بینیم عده ای به اسم 
گلریزان بر ســر و صورت رضا رویگری پول می پاشــند. در 
جوابیــه تصویری رضا رویگری فردی که بــا نام خانوادگی 
اصغری که خودش را دوست وی معرفی می کند حضور دارد.

رضا رویگری بازیگر پیشکسوت ســینما و تلویزیون در این 
ویدئو اظهار داشــت: برخی بدون این که بدانند، قضاوت می 
کنند. اگر می خواهید بزرگ شــوید مثل آقای اصغری باشید 
که از شیر مرغ تا جان آدمیزاد برای من تهیه کردند. من الان 
بهتر هستم و اعصابم راحت تر است. تا روزی که زنده هستم 

ایشان را دعا می کنم.
وی بــا بیان این که من و امیــن فرزانه نیاز به فالوئر )دنبال 
کننده( نداریم گفت: کسانی که به فالوئر نیاز دارند این چیزها 
را  در قالب پســت در اینســتاگرام می فرســتند. لطفا پیش 
داوری نکنید. من عاشــق مردم ایران هستم و دوست دارم 
بی منت کار کنم. از روزی که این ماجراها شــروع شد، هر 
کســی که به من یک تومان داده بیاید دو تومان بگیرد. من 

باید برای آقای فرزانه کادو می گرفتم. ولی ایشــان این قدر 
بزرگوار است که هر چه کادو گرفته بود روی سر من ریخت.

اصغری، دوســت رضا رویگری نیز در ادامه این ویدئو گفت: 
من امین فرزانه را می شناســم. این برنامه گلریزان مراســم 
جمــع آوری پول نبود. آقای رویگــری نیازی به جمع آوری 
پــول ندارد. او به تولد امین فرزانه، رفیق قدیمی اش می رود. 
او مطابق رســمی قدیمی هر چه کادو گرفته روی سر آقای 
رویگری می ریزد. هر محله ای برای خودش رســمی دارد و 
رسمی امین فرزانه هم این است. کسانی که نقد می کنند در 

عروسی ها روی سر بقیه شاباش می ریزند.

نتفلیکس رسما از ســاخت فصل دوم سریال کره ای »بازی 
مرکب« خبر داد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از گاردین، اگرچه پیش تر به طور جســته و گریخته اخباری 
درباره ساخت فصل دوم از سریال کره ای بازی مرکب منتشر 
شده بود، نتفلیکس روز گذشته )یکشنبه، 22 خرداد( با انتشار 

یک توییت رسما این خبر را تایید کرد.
در این توییــت علاوه بر تیزر فصــل دوم، جزئیاتی از زبان 
هوانــگ دونگ هیوک، کارگردان و نویســنده بازی مرکب، 
دربــاره ایــن ماجراجویــی جدید منتشــر شــد. هوانگ به 
مخاطبانشــان پیام داده اســت: جان بخشیدن به فصل اول 
بازی مرکب 12 ســال طول کشید اما فقط 12 روز زمان برد 
تا بازی مرکب به محبوب ترین سریال نتفلیکس تبدیل شود.

نتفلیکس در این پســت به تاریخ انتشار فصل جدید از بازی 
مرکب اشاره نکرده اما هوانگ پیش تر گفته بود این فصل در 

سال 2023 یا 2024 منتشر خواهد شد
وی افزود: به عنوان نویســنده، کارگردان و تهیه کننده بازی 
مرکب از طرفداران این ســریال در سراســر جهان قدردانی 
می کنم. ممنونم که ســریال ما را تماشــا کردید و دوستش 
داشــتید.هوانگ ادامه داد: و حالا گی هیون بازخواهد گشت. 
پرچم دار برمی گردد. فصل 2 در راه اســت. مرد کت و شلوار 

پوش با کارت بازی هم ممکن است برگردد.
کارگردان بازی مرکب در ادامه پیام خود نوشت: در این فصل 
همچنین به نامزد یونگ هی )عروســک بازی مرکب(، چول 
سو، معرفی خواهید شــد. برای یک راند جدید از بازی با ما 

همراه باشید.
نتفلیکس در این پســت به تاریخ انتشار فصل جدید از بازی 
مرکب اشاره نکرده اما هوانگ پیش تر گفته بود این فصل در 

سال 2023 یا 2024 منتشر خواهد شد.
احتمالا فصل دوم پایان ماجراهای بازی مرکب نخواهد بود 
چون تد ساراندوس، مدیرعامل نتفلیکس، در ماه ژانویه گفته 

بود دنیای بازی مرکب تازه شروع شده است.

تمجید مجید مجیدی از »بدون قرار قبلی«
مجیــد مجیــدی کارگــردان ســینما و رئیــس 
گــروه تخصصــی ســینمای فرهنگســتان 
هنــر در یادداشــتی بــه تمجیــد از فیلــم 

ــت. ــی« پرداخ ــرار قبل ــدون ق »ب
بــه گــزارش روزنامــه »صبــح امــروز« و بــه 
نقــل از فــارس، مجیــد مجیــدی بــا انتشــار 
ــدون  ــم »ب ــین از فیل ــه تحس ــتی، ب یادداش
ــن  ــدی در ای ــت. مجی ــی« پرداخ ــرار قبل ق
»پناهندگــی  آن  عنــوان  کــه  یادداشــت 
شــخصیت اصلــی قصــه از غربــت، بــه 
پیشــگاه امــام رئــوف شــیعیان« اســت، 
ــدون  ــم، ب ــن فیل ــت ای ــت: »در حقیق نوش
ــی  ــرار م ــه ق ــو س ــا ت ــاری ب ــه انتظ هرگون
گــذارد. قــرار اول مواجــه شــدن بــا کرامــت 
دیگــری  اســت،  رضــا)ع(  امــام  والای 
ــه  ــت ب ــینما در پرداخ ــر س ــری هن جلوه گ

قــرار اول و قــرار ســوم نیــز، تماشــای تنیــده 
ــرده  ــر روی پ ــا، ب ــرار زیب ــن دو ق ــدن ای ش

ــت.  ــره ای اس نق
در ایــن روزگار، فیلــمِ بــدون قــرار قبلــی، بــا 
ــت  ــعارزدگی، مأموری ــه ش ــز از هرگون پرهی
ــه  ــب را، ک ــه مخاط ــوب ب ــال خ ــال ح انتق
ــه  ــت ب ــینما س ــم س ــف مه ــی از وظای یک

ــد. ــام می ده ــنت انج ــو احس نح
دســتمریزاد بــه بهــروز شــعیبی و همــۀ 
ــان  ــن امتح ــه در ای ــم ک ــن فیل ــل ای عوام

ــد.« ــرافراز بودن ــد و س ــر بلن س
فیلــم »بــدون قــرار قبلــی« بــه کارگردانــی 
ــود  ــی محم ــه کنندگ ــعیبی و تهی ــروز ش به
بابایــی بــا بــازی پــگاه آهنگرانــی، مصطفــی 
زمانــی، الهــام کــردا و صابــر ابــر ایــن روزها 

در سراســر کشــور در حــال اکــران اســت.

انیمیشن پیکسار در عربستان و امارات 
ممنوع شد

نمایش انیمیشــن جدید »لایتیر« 
محصــول کمپانــی پیکســار به 
دلیل ارجاعات همجنســگرایانه در 
عربســتان و امارات ممنوع اعلام 

شد.
به گزارش روزنامه »اصبح امروز« 
و بــه نقــل از هالیــوود ریپورتر، 
انیمیشن »لایتیر« جدیدترین فیلم 
از اســتودیو پیکسار کمپانی دیزنی 
اســت که در کشــورهای مختلف 
خاورمیانــه از جملــه عربســتان 

سعودی و امارات متحده عربی توقیف شده است.
دفتر مقررات رســانه ای امارات متحده عربی نیز اعلام کرد که این انیمیشــن که قرار بود از 
16 ژوئن اکران شــود، به دلیل نقض استانداردهای محتوای رسانه ای کشور، مجوز نمایش 

عمومی دریافت نکرده است.
پیش از این نیز فیلم هایی چون »دکتر اســترنج در چندجهانی دیوانگی«، »داســتان وست 
ســاید« و فیلم ابرقهرمانی »جاودانگان« به دلایلی مشــابه، مجوز اکران در این کشورها را 

دریافت نکرده بودند.
انیمیشــن کامپیوتری »لایتیر« در ژانر اکشن ماجراجویی علمی-تخیلی و محصول مشترک 
اســتودیوهای پویانمایی پیکسار و والت دیزنی پیکچرز اســت. این فیلم دنباله ای مستقل از 
سری انیمیشن های »داستان اسباب بازی« است و داستان پیدایش محیط بان فضایی انسانی 
به نام باز »لایتیر« را روایت می کند. »آنگوس مک لین« این انیمیشــن را کارگردانی کرده و 

»کریس ایوانز« صداپیشگی شخصیت اصلی را بر عهده دارد.

ماجرای تابلو نقاشی  که زن ۱۰۱ ساله را 
ثروتمند کرد

یک زن 101 ساله قصد دارد تابلو 
غارت  نازی ها  توســط  که  نقاشی 

شده بود را به مزایده بگذارد.
امروز«  روزنامه »صبح  گزارش  به 
و به نقل از گاردین، یک زن 101 
ســاله هلندی تابلو نقاشی را پس 
گرفته اســت که ماموران نازی آن 
را در دوران جنــگ جهانی دوم از 
پدر این زن ربوده بودند. حالا این 
زن 101ســاله قصد دارد این تابلو 
نقاشــی را در حراجی ســاتبیز به 

مزایده بگذارد تا خانواده او بتوانند از عواید حاصل از فروش نقاشی استفاده کنند.
»شــارلوت بیشــوف ون هیمســکرک« هیچگاه امیدش برای پیدا کردن پرتره »اســتیون 
وولترس«  اثر »کاســپار نچر«  را از دست نداد. »کاسپار نچر«  نقاش چیره دست هلندی است 

که برخی از آثار او در گالری ملی لندن به نمایش گذاشته شده اند.
پرتره »اســتیون وولترس«  در خانه دوران کودکی این زن که در شــهر »آرنهم« واقع شده 
بود، نگهداری می شد و  مهم ترین دارایی پدرش محسوب می شد. پدرش که پزشک و رئیس 

بیمارستان کودکان شهر بود، پس از سرپیچی از دستورات نازی ها مخفی شد.
پس از هجوم آلمان به هلند در سال 1۹40،  این پزشک نقاشی را در »بانک آمستردام« واقع 
در »آرنهم«  قرار داد و فکر کرد آن را در مکان امنی قرار داده است، اما ماموران نازی به آن 

مکان حمله کردند و نقاشی را غارت کردند.
پرتره »اســتیون وولترس«  در بحبوحه جنگ ناپدید شد. با این حال به لطف پروژه تحقیقاتی 
که توسط کمســیون »هنر غارت شده در اروپا« شــکل گرفت، مشخص شد این نقاشی در 
اواسط دهه 50 میلادی درگالری »دوسلدورف« به نمایش گذاشته شده است، در سال 1۹6۹ 
در آمســتردام به مزایده گذاشته شــده و در سال 1۹71 توسط یک مجموعه دار خصوصی در 
آلمان خریداری شده است. مذاکره با این مجموعه دار به بازگشت نقاشی به »شارلوت بیشوف 

ون هیمسکرک« در سال 2021 منجر شد.
»شــارلوت« که این نقاشی را شــش ماه در اختیار داشته است، حالا تصمیم گرفته آن را در 
ششم جولای در حراجی ساتبیز واقع در لندن به مزایده بگذارد. ارزش این نقاشی بین 30000 

الی 50000 پوند برآورد می شود.

کشف سکه شاه مشهور وایکینگ 
یــک ســکه تاریخــی متعلق به 
دوران یکی از پادشــاهان مشهور 
»وایکینگ هــا« در مکانی خارج از 

اسکاندیناوی کشف شد.
امروز«  روزنامه »صبح  گزارش  به 
و بــه نقل از لایوســاینس، فردی 
با اســتفاده از دستگاه فلزیاب یک 
ســکه نقره تاریخی کشــف کرده 
اســت که بر روی آن نام یکی از 
وایکینگ ضرب  مشهور  پادشاهان 
شده است. این سکه تاریخی پس 

از گذشت حدود 1000 سال در جنوب مجارستان کشف شده است.
باستان شناسان نمی توانند توضیح دهند این سکه تاریخی دقیقا به چه علتی از مجارستان سر 
در آورده اســت. ممکن است این سکه نقره توســط درباریان یک پادشاه مجارستانی به این 

مکان منتقل شده باشد.
این ســکه تاریخی نروژی، با اینکه با اســتفاده از نقره ساخته شده است در زمان تولید سکه 

چندان ارزشمندی محسوب نمی شد و ارزش آن معادل 20 دلار امروزی بوده است.
به گفته یک باستان شــناس، ارزش این سکه برای تامین غذای یک روز یک خانواده کافی 

بوده است.
فردی با استفاده از دستگاه فلزیاب این سکه نقره را اوایل سال جاری در یکی از محوطه های 

باستان شناسی مجارستان کشف کرد و آن را به یک باستان شناس تحویل داد.
 این ســکه چندان سالم نیســت، اما هنوز ویژگی های یک سکه نروژی را دارد که در فاصله 

1046 تا 1066 میلادی برای »هارالد هاردرادا« ضرب شده است.
بر روی یک سمت این سکه عبارت »هارالد، پادشاه نروژ« ضرب شده است و بر روی سمت 

دیگر آن یک صلیب نقش بسته است.
»هارالد هاردرادا«  پســر یک رئیس قبیله نروژی و برادر ناتنی »اولاف دوم« پادشــاه نروژی 
بود. او در پایان »عصر وایکینگ«  زندگی می کرد و به عنوان آخرین پادشــاه جنگاور بزرگ 

وایکینگ شناخته می شود.
بر اساس روایات قدیمی، »هارالد« در سال 1030 میلادی به همراه برادرش »اولاف« علیه 
نیروهای متشــکل از شورشــیان نروژی و دانمارکی ها جنگید و در نهایت »اولاف« مغلوب 
و کشــته شد. »هارالد«  پس از این جنگ نخست به روســیه و سپس به امپراتوری بیزانس 

گریخت.
او در ســال 1045 به نروژ بازگشت و به همراه برادرزاده اش بر نروژ حکومت کرد. زمانی که 
برادرزاده اش در نبرد علیه دانمارک در ســال 1047 میلادی کشته شد، »هارالد«  به تنهایی 
بر نروژ پادشــاهی کرد. او ســال های زیادی برای تصرف تاج و تخت دانمارک تلاش کرد 
و در ســال 1066 تلاش کرد انگلســتان را فتح کند اما در ســال 1066 در نبردی در شمال 

انگلستان کشته شد.

خبر

با نگاهی به تجربه کشورهای همسایه؛

چگونه صنایع دستی  را نجات دهیم؟
ترکیه، از کشــورهایی است که این روزها در 
حوزه فروش صنایع دستی رشد قابل توجهی 
داشــته و در میــان مصرف کنندگان خارجی 
حرفی برای گفتن دارد. بــا نگاهی مختصر 
به برخی مقاله هایــی که درباره وضعیت این 
کشــور در حوزه صنایع دســتی منتشر شده، 
می توان به این نکته رســید که این پیشرفت 
تا جایی بوده که عده ای از کارشناســان لقب 
»ترکیه ی خلاق« را برای این کشور در نظر 
گرفته اند؛ اما ترکیه چگونه به این جایگاه در 
صنایع دســتی رســید تا برخی چنین مدعی 

شوند که حتی از ایران پیشی گرفته است؟
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، خلاقیت از مواردی است که بر سر 
زبان اغلب کارشناســان حوزه صنایع دستی 
اســت و همواره گفته می شــود، محصولی 
که عنصر خلاقیــت در آن نباشــد، در دنیا 
نیز حرفــی برای گفتن نخواهد داشــت. در 
حالی کــه عده ای از کارشناســان داخلی ما 
بر این عقیده هســتند که هنرمندان ما آخر 
خلاقیت هســتند، اما تمایل مصرف کنندگان 
خارجی به کالاهای کشورهای همسایه مانند 
ترکیه شــاید دال بر این فرضیه باشد که این 
کشور توانســته گوی خلاقیت در تولید را از 

هنرمندان کشور ما برباید.
اما آنچه برخی کشــورها را در حوزه فروش 
محصــولات صنایع دســتی موفق نشــان 
می دهــد، صرفــا عنصر خلاقیت نیســت، 
بلکه اســتفاده از فناوری های وب در فروش 
محصولات نیز باعث شــده تا این کشور از 

ایران پیشی بگیرد.
اگرچه در کشور ما نیز وب سایت هایی برای 
فروش محصــولات صنایع دســتی تعریف 

شــده اند، اما تاریخچه تأسیس آنها بیشتر به 
دوران کرونا که امکان فروش حضوری مهیا 

نبود، باز می گردد.
اهمیت به کارگیری فناوری های وب در 

عرضه
به طور کلــی فناوری های وب فرصتی برای 
ارائه دانش، تبدیل تولید به تجارت و ... فراهم 
می کنند. اســتفاده از این فرصت بکر به ویژه 
برای هنرمندان حوزه صنایع دستی که اغلب 
دور از مراکز تجاری هســتند و با مشکلات 
متعددی در زمینه فروش دســت و پنجه نرم 
می کنند، از اهمیت بیشــتری برخوردار است 
و همــواره بر لزوم بکارگیری آنان از ســوی 
کارشناسان تأکید شده است. فناوری امروزه 
تبدیل به یک ابزار موثر اقتصادی شــده که 
برای مشــاغل از اهمیت درخوری برخوردار 

است.

»Meerschaum« نــام یکی از محصولات 
هنرهای دستی کشور ترکیه است که در شهر 
اسکی شهیر شناخته شده است. موفقیت این 
محصول در زمینه اقتصــادی تصدیق کننده 
اهمیت بحث فناوری در به فروش رســاندن 

محصولات است.
تبلیغات دنیا دیگر حالت برون گرا ندارد

در همیــن زمینــه حجــت الله مرادخانــی 
)کارشــناس و پژوهشگر صنایع دستی( گفته 
اســت: »ترکیه اگر توانســته بفروشد، فقط 
به خاطر کیفیت صنایع دســتی اش نیســت. 
ترکیه زمانی با تولید ســریال های فراوان و 
پخش آن در شــبکه های اسپانیا توانست در 
طول یک ســال میلادی حــدود 40 درصد 
فروش مبلمان ترکیه را در بازار اســپانیا بالا 
ببرد. الان تبلیغات دنیا دیگر حالت برون گرا 
ندارد، بلکه درونگرا شــده اســت و درونگرا 
اتفاقی اســت که در قالب فیلم و سریال رخ 
می دهــد. یکی دیگــر از تجربیات موفق در 
این زمینه به کشــور کره جنوبی تعلق دارد. 
کره جنوبی با ســریال ها و موسیقی پاپ اش 
ذهــن تمام مــردم دنیا را به خود مشــغول 
کرده و به واســطه اینکه یک بازار مســتعد 
در ناخودآگاه جمعی مــردم دنیا ایجاد کرده، 
تمام محصولات فرهنگی و صنعتی اش را به 

راحتی به فروش می رساند.«
لزوم نگاه توأمان اقتصادی ـ فرهنگی

با چنین نگاهی تبلیغات غیرمســتقیم صنایع 
دستی در قالب بسته های هنرمندانه فرهنگی 
و ســرگرمی، از جمله ســریال ها، فیلم ها و 
برنامه هــای پرمخاطــب می توانــد برایمان 
راهگشــا باشد؛ کاری که کشورهای همسایه 

سال هاست در دستور کار قرار داده اند.

از راه کارهایــی که کشــوری مانند ترکیه در 
حوزه صنایع دستی به کار گرفته، داشتن یک 
نگاه توأمان اقتصــادی ـ فرهنگی در تعامل 
با دیگر کشورهاســت. در همین راستا دفتر 
توسعه صنایع دستی ترکیه در سال 1۹57 در 
آنکارا به عنوان بخشــی از برنامه کمک فنی 
ایالات متحده آمریکا به کشــورهای درحال 
توسعه تأسیس شد. هدف از این برنامه بهبود 

محصولات منتخب صنایع دســتی محلی به 
منظور جــذاب کردن آن ها برای بازار آمریکا 
بــود. به همین منظور طراحــان آمریکایی و 
صنعت گران محلی حــدود 150 نمونه اولیه 
کالا تولیــد کردند و ترکیــب خلاقانه ای از 
ظروف مسی، سرامیک، صنایع چوبی و سبد 
بافی را ارائه کردند. هنگامی که این دفتر در 
اوایل دهه 1۹60 به دلیل نداشتن موفقیت در 
تولید انبوه نمونه ها بسته شد، بحثی پر جنب 
و جوش درباره ی بهبود تولید صنایع دستی و 
ارتباط آن با صنعتی شــدن و رشد اقتصادی 
مطرح شــد و همین تجربه باعث شد تا نگاه 
اقتصادی ـ فرهنگی در کشــور ترکیه نسبت 

به صنایع دستی شکل بگیرد.
معجزات دستان ماهر ایرانیان

مرور تمام این رویکردهــا در این گزارش، 
به معنای نگاه تضعیف گرا به صنایع دستی 
خودمان نیســت. کافی اســت آمار فروش 
محصولات صنایع دستی باکیفتمان را به یاد 
آوریم تا بر این جمله تاکید شــود که صنایع 
دستی باکیفیت مشــکل فروش ندارد و در 
تاکید بــر این نگاه، کافی اســت به برخی 
منابــع خارجی ارجاع کنیــم که در توصیف 
صنایع دســتی کشــورمان از عبارت کوتاه 
»معجزات دســتان ماهر ایرانیان« استفاده 
شده اســت و نشــان دهنده جایگاه هنری 
ایران در حوزه صنایع دســتی است. بنابراین 
اگر بخواهیم کوتاه بگوییم، آنچه در نهایت 
در حوزه صنایع دســتی ترکیــه را تبدیل به 
ترکیه کرده، داشــتن نگاهی اقتصادی و در 
عین حال فرهنگی در این زمینه اســت که 
به نظر می رسد می توان به چشم یک تجربه 

به آن نگاه کرد.

 ترکیه اگر توانسته 

بفروشد، فقط به خاطر کیفیت 

صنایع دستی اش نیست. ترکیه 

زمانی با تولید سریال های 

فراوان و پخش آن در 

شبکه های اسپانیا توانست در 

طول یک سال میلادی حدود 

4۰ درصد فروش مبلمان 

ترکیه را در بازار اسپانیا بالا 

ببرد. الان تبلیغات دنیا دیگر 

حالت برون گرا ندارد، بلکه 

درونگرا شده است و درونگرا 

اتفاقی است که در قالب فیلم 

و سریال رخ می دهد

کره جنوبی با سریال ها 

و موسیقی پاپ اش ذهن 

تمام مردم دنیا را به خود 

مشغول کرده و به واسطه 

اینکه یک بازار مستعد در 

ناخودآگاه جمعی مردم دنیا 

ایجاد کرده، تمام محصولات 

فرهنگی و صنعتی اش را به 

راحتی به فروش می رساند
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برق ۲۵ اداره پرمصرف در خراسان رضوی 
قطع شد

مدیر روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی گفت: در راستای کنترل مصرف 
برق ادارات و سازمان های عمومی امروز دوشنبه، 23 خرداد ماه برق 25 اداره و سازمان پرمصرف 

تحت پوشش شرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی قطع شد.
ســید مجید آزیز اظهار کرد: از آنجایی که لازم اســت مطابق مصوبه هیــات وزیران، ادارات و 
بانک ها و سازمان های عمومی مصرف برق خود را به میزان 30 درصد در ساعات اداری نسبت 
به دوره مشابه سال قبل و 60 درصد مصرف جاری در ساعات غیر اداری کاهش دهند، لذا لوازم 
اندازه گیری این بخش از مشترکان به گونه ای تنظیم شده که در صورت عدم کاهش مصرف از 

راه دور برق ایشان قطع خواهد شد.
 وی افزود: در همین راستا طی روز جاری برق 25 دستگاه در سطح خراسان رضوی قطع شد. این 
ادارات در شهرستان های نیشابور، سبزوار، قوچان، خواف، درگز، باخرز، تربت جام، کاشمر، گناباد، 

بردسکن، فیروزه، جوین و سبزوار بوده اند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی آزیز ضمن دعوت از کلیه 
مشترکین به رعایت الگو و صرفه جویی در مصرف برق، به ویژه در ساعات اوج بار ابراز امیدواری 

کرد با همکاری تمام هم استانی ها بیشترین بهره مندی مشترکان از انرژی برق را شاهد باشیم.

۲۶ خرداد اعزام نخستین گروه حجاج خراسان 
به عربستان

مدیر روابط عمومی ســازمان حج و زیارت خراسان رضوی گفت: نخستین پرواز حجاج خراسان 
26 خرداد ماه انجام خواهد شد.

عباس خداشناس در گفت وگو با ایسنا در خصوص جزئیات پروازهای زائران حج تمتع از خراسان 
رضوی اظهار کرد: 40 کاروان از خراســان رضوی، پنج کاروان از خراسان شمالی و یک کاروان 
از خراســان جنوبی با 23 پرواز از فرودگاه بین المللی شهید هاشمی نژاد مشهد به سفر حج اعزام 

خواهند شد.
وی ادامه داد: اولین پرواز حجاج خراســان ســاعت 8:20 پنجشنبه، 26 خرداد ماه به مقصد جده 
صورت خواهد گرفت که 120 زائر از خراســان رضوی و 140 زائر از خراسان شمالی با این پرواز 

به  سرزمین وحی مشرف خواهند شد.
خداشــناس گفت: مقصد 6 پرواز از مشــهد به جده خواهد بود که زائران 10 کاروان از خراسان 
رضوی با 1165 زائر و سه کاروان از خراسان شمالی با 327 زائر را به عربستان منتقل خواهد کرد. 

تمام زائران این 6 پرواز ابتدا به مکه و سپس به مدینه مشرف می شوند.
مدیر روابط عمومی سازمان حج و زیارت خراسان رضوی ادامه داد: 17 پرواز از فرودگاه بین المللی 
شــهید هاشمی نژاد مشهد نیز ابتدا به مدینه منوره خواهد بود که شروع این پروازها از 31 خرداد 
صــورت خواهد گرفت. طی این پروازها 30 کاروان از خراســان رضوی با 3۹00 زائر، 2 کاروان 
از خراســان شمالی با 228 زائر و یک کاروان از خراسان جنوبی  با 78 زائر به مدینه منوره اعزام 

خواهند شد.
خداشــناس اضافه کرد: همچنین 30 کاروان با 3۹00 زائر در قالب کاروان های مدینه قبل و 10 
کاروان با 1165 زائر در قالب کاروان های مدینه بعد از خراسان رضوی در حج 1401 به سرزمین 

وحی اعزام خواهند شد.
مدیر روابط عمومی ســازمان حج و زیارت خراسان رضوی افزود: از 40 کاروان خراسان رضوی 
22 کاروان با 2۹00 نفر از مشهد و 18 کاروان از شهرستان های خراسان رضوی با 2165 نفر به 

حج امسال مشرف خواهند شد.

فرونشست زمین در برخی از مناطق 
خراسان شمالی

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان شمالی از وقوع پدیده فرونشست زمین در برخی از 
مناطق این استان خبر داد.

حسن وحید در نشست خبری که 23 خرداد ماه برگزار شد، اظهار کرد: خشکسالی و برداشت بی 
رویه آب های زیرزمینی سبب شده تا این مشکل در استان به وجود آید.

وی با اشاره به اینکه هرچند پدیده فرونشست زمین در این استان بحرانی نیست، گفت: اما اگر 
دامنه آن وسیع تر شود کنترل آن سخت تر می شود.

وحید با بیان اینکه فرونشست زمین در دشت سملقان و در برخی از مناطق اسفراین دیده می شود، 
تاکید کرد: مهمترین راه کنترل فرو نشست زمین در این استان کاهش برداشت آب از سفره های 
زیرزمینی است.وی با بیان اینکه عوامل مختلف طبیعی و غیرطبیعی موجب پدیده بیابان زایی می 
شود، افزود: تغییر اقلیم یکی از عوامل پدیده بیابان زایی است که نه تنها این استان بلکه کشور با 
آن مواجه است.این مقام مسئول تصریح کرد: تغییر اقلیم و کاهش بارندگی موجب کاهش تولید 
علوفه در مراتع و جنگل ها می شود به طوریکه در سال گذشته میزان تولید علوفه در این استان 
فقط به 13۹ هزار تن رسید که کاهش و عدم تولید علوفه موجب جاری شدن سیلاب، تولید گرد 
و غبار و کاهش توان سرزمینی می شود.وی ادامه داد: در برخی از مناطق استان نیز سازندهای 
زمین شناســی مشــکل دارند و زمینه ایجاد فرسایش را فراهم می کند که با بارندگی مناسب و 
پوشــش گیاهی خوب این مشکل تاحدودی حل می شــود.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 

خراسان شمالی تاکید کرد: اگر بهره برداری ها صحیح باشد معضلات کمتری خواهیم داشت.
وی در ادامه با بیان اینکه در این اســتان 180 هزار هکتــار بیابان وجود دارد، گفت: برای تمام 
سطوح بیابانی این استان به منظور بیابان زدایی طرح مدیریت وجود دارد اما تمام این سطوح نیاز 

به عملیات اجرایی ندارد و 102 هزار هکتار از مناطق بیابانی استان نیاز به عملیات اجرایی دارد.
به گفته وحید تاکنون در سطح 24 هزار و 600 هکتار طرح هایی تهیه شده اجرایی شده است.

وی اظهار کرد: در مناطق بیابانی این استان کانون فرسایش بادی وجود دارد اما با مدیریت های 
صورت گرفته سطح این کانون ها کنترل شده و بر مساحت آن ها افزوده نشده است.

این مقام مسئول افزود: 3۹ هکتار در این مناطق شامل اراضی شور، نمکزار و بیرون زدگی های 
سنگی است.

تذکر جدی به شهردار مشهد
براساس مصوبه شورای شهر مشهد شهرداری می تواند برای 
حضور و خدمتگزاری در مراســم عظیــم پیاده روی اربعین 
حسینی در کشور عراق تا سقف 150 میلیارد ریال با نظر و 

اختیار شهردار اقدام کند.
در چهل و ســومین جلســه علنی ششــمین دوره شورای 
اسلامی شهر مشــهد که در تالار شهر برگزار شد،   هاشم 
دائمی، رئیس کمیسیون حقوقی شورا، در تذکری به معاونت 
برنامه ریزی و توســعه سرمایه انسانی شهرداری اظهار کرد: 
طبق بند 80 قانون شوراها اساسنامه سازمان های شهرداری 
باید به تائید شــورای شهر برسد و ســپس برای تصویب 
به وزارت کشور ارسال شــود اما متاسفانه علی رغم ارسال 
اساسنامه ها به وزارت کشــور و عدم تائید اساسنامه برخی 
ســازمان ها از ســوی این وزارتخانه عزم جدی در معاونت 
برنامه ریزی شــهرداری مشــهد برای پیگیــری و تعیین  
تکلیف اساسنامه سازمان ها مبتنی بر قانون وجود نداشته و 
ساختارهای موازی در شهرداری باعث بلاتکلیفی و آشفتگی 

به  ویژه در حوزه منابع انسانی شده است.
وی ادامه داد: عدم اشــراف معاونت تخصصی برنامه ریزی 
و توســعه سرمایه انسانی به حوزه ســاختار و منابع انسانی 
و عدم تطبیق شــرایط احراز که از شخص معاون مربوطه 
شروع می شود، باعث شــکل گیری فاصله معنادار در احراز 
پست ها شده است؛ بنابراین از شهردار و معاونت برنامه ریزی 
خواســتاریم در اســرع وقت نســبت به پیگیری جدی در 
خصوص تعیین تکلیف اساسنامه های تصویب نشده، چارت 
مصوب شهرداری و ادغام فعالیت های موازی اقدام کند زیرا 
از این طریق می توان ضمن چابک سازی سیستم اداری به 

وضعیت موجود هم انسجام بخشی کرد.
شهرداری ساختمان های ناایمن را معرفی کند

مجید طهوریان عســکری، عضو هیات رئیســه شــورای 
اسلامی شهر مشهد نیز در تذکری گفت: طی هفته گذشته 
از شــهرداری تقاضا کردم لیست ســاختمان های ناایمن را 
معرفی کنند که متاســفانه این اتفاق نیفتاد. خواهشمندم با 

قصور در این موضوع با جان مردم بازی نکنید.
وی گفت: آقای منصوریان تذکــر داده بود که اتاق  برخی 
مدیــران قفل ریموتــی دارد و مردم باید پشــت این درها 
بایستند. نه تنها این مشکل رفع نشده بلکه می شنویم برخی 
مدیران دکوراسیون اتاق یا ساختمان خود را با هزینه  گزاف 
عوض می کنند که این کار اشکال دارد. مردم با شعار عدالت 
و رفع تبعیض به ما رای دادند. شــهردار باید در این زمینه 

تذکر دهد و جلوی این هزینه ها را بگیرد.
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: 10 
ماه از زمان آغاز فعالیت شورای ششم می گذرد و همکاران 
در صحن برخی تذکــرات را بیان می کنند اما مکانیزم رفع 
تذکر در صحن معلوم نیست. باید مکانیزمی باشد تا متوجه 

شویم که تذکر به چه نتیجه ای رسیده است.
همچنین ایمان فرهمندی، رئیس کمیسیون عمران، حمل 
و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر مشهد به کمیسیون 
فرهنگی، تذکر داد و گفت: در همه جلسات شورای اسلامی 
باید مصوبه  نام گذاری خیابان ها به نام شــهدا وجود داشته 

باشد اما متاسفانه امروز در جلسه علنی نامگذاری نداریم.
ارتقا و تبدیل سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری 

به معاونت پیگیری نشده است
حسن منصوریان، رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی 
شــورای شهر مشهد نیز تذکر داد و بیان کرد: 2 جلسه قبل 
تذکری به شــهرداری داده شد در خصوص بخشیده شدن 
جریمه های مســاجد که این تذکر همچنــان ابتر مانده و 
کسی پیگیری نکرده است. طبق مصوبه اعلام شده ما تمام 
جریمه های مساجد را بخشیده ایم و این امر باید اجرا شود و 
نارضایتی ها از بین برود. همچنین در سفر دولت برای ارتقا 
و تبدیل سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری به معاونت 
از وزیر امضا گرفته ایــم اما هنوز این موضوع تحقق نیافته 
است. خواهشمندم شهرداری پیگیر این موافقت و ظرفیت 
خوب باشــد. جای تاسف است که مشهد معاونت فرهنگی 

نداشته باشد.
تعیین معاون شهرسازی تا چه زمانی باید بلاتکلیف 

باشد
موســی الرضا حاجی بگلو، سخنگوی شورای شهر مشهد به 
شهردار تذکر جدی داد و گفت: متاسفانه مجموعه فرهنگی 
شــهرآرا و روابط عمومی شــهرداری فضای داخلی شورا و 
مصوبات آن را انعکاس نمی دهند و اخبار تنها به 2 یا ســه 
نفر از اعضای شــورا اختصاص دارد. همچنین در سازمان 
اتوبوسرانی مدیریتی وجود ندارد. علاوه بر این مشکل مردم 
در زمینه من کارت حل نشــده در صورتی که می توانســت 

کارتخوان تعبیه شود.
وی افزود: معاونت شهرســازی تا چه زمانی باید بلاتکلیف 
باشد؟ علت چیست که ۹ ماه اســت معاون شهرسازی در 
شهرداری نداریم؟ حتما باید برخوردی شود یا اتفاق ناگواری 

در سطح شهر بیفتد که در این زمینه کاری انجام شود.
جلسه را براساس آیین نامه مدیریت کنید

همچنین در این جلسه مهدی ناصحی، نایب رئیس شورای 
شهر مشهد، نسبت به نحوه اداره جلسه اعتراض کرد و گفت: 
من متوجه نمی شوم بر چه مبنایی جلسه اداره می شود. پنج 
عضو تذکر دادند اما یک نفر از روز قبل تذکر خود را اعلام 
کرده است. نمی توانیم آیین نامه را زیر پا بگذاریم. لطفا جلسه 

را براساس آیین نامه مدیریت کنید.
در ادامه این جلســه لایحه اعزام کاروان اربعین حسینی)ع( 

شهرداری مشهد به کشور عراق تصویب شد.
بر اساس این لایحه به شهرداری مشهد اجازه داده می شود 
نسبت به اجرای برنامه های تدوینی که شامل اعزام کارگران 
خدمات شــهری، اتوبوسرانان، عوامل ســتادی، اتوبوس و 
ماشین آلات مکانیزه خدمات شهری به تعداد تائید شده در 
ســتاد اربعین برای حضور و خدمتگزاری در مراسم عظیم 
پیاده روی اربعین حســینی در کشور عراق در سال 1401 تا 

سقف 150 میلیارد ریال با نظر و اختیار شهردار  اقدام کند.
همچنین 2 نفر از اعضای شــورای اسلامی شهر به عنوان 
عضو ناظر در ستاد اربعین حسینی)ع( شهرداری مشهد تعیین 
و معرفی می شــوند. بر اساس این مصوبه هزینه های انجام 
شده متناسب با تفاوت نرخ ارز در زمان هزینه کرد نسبت به 

زمان تصویب مصوبه بر اســاس نرخ رسمی اعلام شده در 
صرافی های دارای مجوز تعدیل می شود.

در بررســی این لایحه موسی الرضا حاجی بگلو، سخنگوی 
شورای شهر مشهد، بیان کرد: در دهه کرامت در شهر امام 
رضا)ع( یک میلیارد تومان هزینه نشد که حالا بخواهیم 15 
میلیارد هزینــه کنیم و هزینه ارزی را هم در اصلاح بودجه 

بیاوریم.
مهدی ناصحی، نایب رئیس شــورای شهر مشهد نیز بیان 
کرد که همــکاران در اظهار نظرهای خــود نباید خدمات 
شهرداری را نادیده بگیرند و برای اعمال نظر در یک مصوبه 

این زحمات را از بین ببرند.
افزایش ۳۰ درصدی برنامه های دهه کرامت نسبت 

به سال گذشته 
حسن منصوریان، رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای شــهر، گفت: در این دهه اقدامات مختلفی صورت 
گرفته از جمله نصب 500 استرابورد، 500 سازه، 3500 سازه 
ستونی، 300 هزار متر ریســه، 150 پرده عرضی و اجرای 
سرود در 13 نقطه شــهر. همچنین پنج شب در پنج نقطه 
شهری جشن برگزار شد. گلباران حرم مطهر رضوی و حرم 
مطهر حضرت معصومه)س(، اســتقبال از زائران رضوی در 
مبادی ورودی و برگزاری رویدادهای مختلف از جمله نسیم 
کرامت و جشن های مهرآفرین از دیگر اقدامات و برنامه های 
سازمان فرهنگی و اجتماعی در ایام دهه کرامت بوده است.

منصوریان با بیان اینکه در این رویدادها بیش از 500 هزار 
نفر حضور داشتند، افزود: از ظرفیت 200 تشکل  مردم  نهاد 
نیز در برپایی مراســمات و جشــن های ویژه دهه کرامت 
بهره گرفته شــده است. این اتفاقات نسبت به سال گذشته 
30 درصد افزایش داشــت اما متاسفانه عزیزان تحت تاثیر 
رسانه های خیرنخواه هســتند. برخی از تشکل ها کم کاری 
کرده اند یا بودجه ها جواب گو وســعت شهر نبوده است؛ در 

نتیجه برخی نارضایتی ها ایجاد شده است.
اختصاص 2۴ میلیارد ریال اعتبار  برای بازسازی 

سرای عزیزاله  اف
در این جلســه لایحه تفاهم نامه مرمت سرای عزیزاله اف 
تصویب شد. با توجه به این لایحه به شهرداری مشهد اجازه 
داده می شــود برای مرمت و بازسازی سرای عزیزاله اف تا 
سقف مبلغ 24 میلیارد ریال با اولویت اقدامات آنی و ضروری 
مورد نیاز برای استحکام بخشــی و بــه منظور جلوگیری از 

تخریب این اثر تاریخی اقدامات لازم را انجام دهد.
همچنیــن لایحه اســتمهال اجرای پارکینگ مــورد نیاز 
بیمارســتان مادر تصویب شد. با عنایت به لایحه استمهال 
برای اجرای پارکینگ مورد نیاز بیمارســتان مادر شهرداری 
مشــهد مکلف اســت مهلت تامین کسری پارکینگ طبق 
ضوابــط روز را حداکثر تا مــورخ 06/01/1402 تمدید و در 
صورت عدم اجــرای پارکینگ تا مهلــت فوق الذکر وفق 

مقررات و ضوابط قانونی اقدام کند.
مصوبه دریافت بهای خدمات شهری از اتباع خارجی 

اصلاح شد
لایحه اصلاح تبصره یک و 2 و الحاق یک تبصره به مصوبه 

دریافت های خدمات شهری از اتباع خارجی تصویب شد.
بر اســاس این لایحه شهرداری مشــهد اجازه دارد از اتباع 
خارجی ساکن در مشهد که شامل اتباع خارجی دارای کارت 
آمایــش معتبر و اتباع دارای پروانه اقامت تبدیل وضعیتی و 

طرح خانواری هستند، بهای خدمات شهری دریافت کند.
بهای خدمات شهری اتباع خارجی در سال 1401 برای یک 
نفر 2 میلیون و 350 هزار ریال، 2 نفر سه میلیون ریال، سه 
نفر سه میلیون 500 هزار ریال، چهار نفر چهار میلیون ریال، 
پنج نفر چهار میلیون و 250 هزار ریال، 6 نفر و بیشتر چهار 

میلیون و 500 هزار ریال است.
همچنین بر اســاس این لایحه 30 درصد از بهای دریافتی 
خدمات شهری اتباع خارجی به صورت خرید خدمات از نرخ 
مصوب هزینه های تحت نظارت اداره کل امور اتباع استان 

خراسان رضوی تخصیص می یابد.  
تصمیم گیری در خصوص اعمال تخفیف یا معافیت اقشــار 
آسیب پذیر اتباع خارجی از پرداخت هزینه خدمات شهری به 
اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی اســتانداری خراسان 
رضوی تفویض اختیار می شــود. نرخ بهای خدمات شهری 
اتباع خارجی موضوع این مصوبه در ابتدای هر ســال برابر 
نرخ تورم ســالانه اعلامی از سوی بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران افزایش می یابد.
مطالعات در خصوص پادگان لشگر ۷۷ نیاز به زمان 

دارد
همچنین در بخشی از جلسه حسن موحدیان، رئیس شورای 
اسلامی شهر مشهد، ضمن تبریک میلاد امام رضا)ع( اظهار 
کــرد: حال و هوای ولادت امام  رضا)ع( کماکان در شــهر 
مشــهد حاکم اســت و پذیرای تعداد زیادی از زائران امام 

مهربانی ها هستیم.
وی به پروژه ساماندهی اراضی پادگان لشکر 77 ارتش اشاره 
کرد و گفت: مدیریت شهری مشهد به صورت شبانه روزی 
در ایام تعطیل و غیرتعطیل برای به ثمر نشستن این پروژه 
در تلاش است. بازگشایی معابر در اولویت نخست شهرداری 
قرار گرفته و شورای شــهر نیز از این اقدام حمایت خواهد 

کرد.
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد افزود: مردم انتظار نداشته 
باشند به محض بازگشــایی همه مسائل پادگان حل شده 
و منظم باشــد. مطالعات زمان می برد و باید به دقت انجام 
شود. بازگشایی خیابان ها به صورت ضروری در دستور کار 
شهرداری اســت. کار خیابان بصیرت نیز دنبال خواهد شد. 
خیابان ارشادالرضا نیز شکل بسیار خوبی گرفته و مردم هم 
از آن رضایت دارند. روزانه کار بسیار وسیعی انجام می شود و 
بعد از مطالعات فعالیت های اساسی تری را شاهد خواهیم بود.

موحدیان ادامه داد: در بازگشــایی پادگان همکاری خوبی 
بین ارتش، آستان قدس، شهرداری و دیگر سازمان ها وجود 
داشت. بازگشایی این خیابان ها خیر و برکتی برای همه مردم 
مشهد خواهد داشت. شهردار و معاونان وی شبانه روزی پای 
کار بودند. اعضای شورا نیز با حضور خود در پادگان پشتیبانی 
و روحیه مضاعف را برای شــهرداری فراهم می کنند. باید 

توجه داشت اجرا نیاز به حمایت دارد.

مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه: مشهد را نباید محدود به حضور زائران کرد
مشــاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه گفت: مشــهد 
ظرفیت های زیادی برای جذب زائر و گردشــگر دارد؛ به 
همین دلیل نباید این شهر را محدود به حضور زائران کرد.

میرمسعود حسینیان در نشســت نقش نهادهای عمومی 
و دولتی در توســعه زیارت و گردشگری بین المللی مشهد 
که در پژوهشــکده گردشــگری جهاد دانشگاهی برگزار 
شــد، اظهار کرد: تنوع زائری که به کشــور سفر می کند، 
زیاد اســت. برای مثال 80 درصد زائران حاضر در مشهد 
از کشــورهای اطراف چون عراق، لبنان، سوریه، پاکستان 
و افغانســتان و 20 درصد باقی از کشورهای دورتر به این 

شهر سفر می کنند.
وی افزود: عراقی ها بدون ویزا به کشور ما سفر می کنند و 
شرط اخذ ویزا برای آن ها برداشته شده و به همین واسطه 
روزهای بیشتری را نسبت به دیگر زائران خارجی در مشهد 
و کشــور ســپری می کنند و تنها یکی از کارهایی که در 

مشهد انجام می دهد، زیارت است.
مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: 
زائران عراقی برای انجام حداقل پنج فعالیت غیر از زیارت 
در مشــهد و کشــور برنامه ریزی می کنند که یکی از آن 
صله رحم است. عراقی ها علاوه بر مشهد به زیارت اعتاب 

مقدسه قم و تهران نیز می روند.
حســینیان افزود: مورد بعدی که در کنار زیارت به انجام 

آن می پردازند، ســیاحت است. همچنین پیگیری مسائل 
پزشکی و بهداشــتی از دیگر اقدامات آنان است. حال در 
اینجا ســوال مطرح می شود که ما به عنوان میزبان از چه 
زمانــی باید کنترل زائران خارجی و ورود آن ها را داشــته 
باشیم؟وی طی درخواستی از پژوهشگران حوزه گردشگری 
تا به بررسی شرایط فعلی و جایی که در آینده قرار است به 
آن برسیم، توجه و راهبردهایی را پیشنهاد کنند و ادامه داد: 
البته من معتقدم که ما برای بررســی  و پیگیری باید به 2 

قسمت بیرونی و درونی امور توجه کنیم.
مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه تصریح کرد: منظور 
از قسمت بیرونی توجه به مواردی از جمله تعداد پروازها و 
افزایش آن ها و صدور ویزای زیارتی اســت که در نهایت 
زیرساخت ها باید به صورتی چیده شود که تعداد بیشتری 
برای ســفر به کشور و مشهد ترغیب شوند.حسینیان ابراز 
کرد: اما موضوع بعدی موارد داخلی کشــور و استان است. 
برای مثال باید بدانیم که فضای شــهر مشهد و فرهنگ 
برخورد با مردم چگونه باشد، بهتر است. در این حوزه نحوه 
برخورد تاکسیرانان، هتلداران و در نتیجه دست اندکاران این 
حوزه بســیار قابل توجه است. همچنین می توان از حضور 
20 هزار دانشــجوی عراقی در دانشگاه فردسی مشهد که 

خود یکی از پتانسیل ها است استفاده کرد.
وی سابقه تاریخی مشهد را بیش از هزار سال مطرح کرد 

و ادامه داد: با توجه به اینکه مســافرانی که به مشهد سفر 
می کنند زائر هســتند، چرا باید تنها دید زیارتی به حضور 
آن ها در سطح شهر داشته باشیم، چرا نمی توان در مشهد 
افرادی را برای کار تجاری جذب کرد؛ نهادی مانند استان 
قدس رضــوی که در تمام عرصه هــا از جمله اقتصادی 
دســتی بر آتش دارد چرا در جــذب زائر اقتصادی اقدامی 

انجام نمی دهد.
مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: 
من توصیه می کنم که در کنار بسیار از تصمیم گیری هایی 
کــه بایــد انجام شــود، برای جذب بیشــتر گردشــگر 
نمایشگاه های معرفی مشهد در کشورهای دیگر نیز برگزار 
شود به این شرط اراده سیاسی برای کار وجود داشته باشد.

مشهد درگیر مشکلات درون سازمانی است
حسینیان اضافه کرد: متاسفانه مشهد درگیر مشکلات درون 
سازمانی اســت که در تصمیم گیری ها نیز این مشکلات 
دیده می شــود. برای مثال چندین سال پیش قرار شد که 
نمایشــگاهی اقتصادی از عتبات ایران در خارج از کشور 
برگزار شود، هماهنگی ها برای برگزاری نمایشگاه انجام 
شد اما در نزدیکی زمان برگزاری اعلام شد که مصلحت 
نیست چنین نمایشــگاهی برگزار شود و این تنها به این 
دلیــل بود که برنامه با افراد متفاوتی از یک ســازمان که 
درگیر مشکلات درون سازمانی بودند، هماهنگ شده بود.

وی اظهار کــرد: همچنین مدتی قبل به بخش اقتصادی 
آستان قدس پیشــنهاد داده شــد محصولاتی که تولید 
می کنند که در عراق نیز به صورت متفرقه وجود دارند به 
صورت مستقیم به فروش برسد که با پاسخ عجیبی چون 
»فروش محصولات در مشهد و تهران برا ما کافی است« 
روبه رو شدم.مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه ادامه 
داد: هنگامی که دیدگاه اقتصادی و نمایشگاهی آستانی به 
این عظمت به این شــکل باشد دیدگاه گردشگری نیز با 
همین روندی که در حال حاضر شاهد هستیم، پیش خواهد 
رفت. همانطور که در ابتدای کار گفته شــد اگر قرار است 

اقدامی انجام شود اراده سیاسی لازم است.
حســنیان تاکید کرد: پیشنهاد می کنم برای تصمیم گیری  
بهتر در این حوزه مثلثی ساخته شود که اضلاع آن را آستان 
قدس رضوی، استانداری و نماینده وزارت خارجه تشکیل 
دهند. با تشکیل این 3 ضلع می توان امید داشت اقداماتی 

در داخل و خارج به خوبی انجام گیرد.
وی ابــراز کرد: در ادامه همچنیــن باید گفت که یکی از 
مهم ترین اقدامات باید برای حضور زائران در مشهد ایجاد 
زمینــه برای حضــور کاروانی آن ها اســت. در این حوزه 
همچنین باید به زائران خارجی تسهیلات داده شود برای 
مثال در عراق قبل از برداشته شدن روادید هزینه سفر هر 
زائر 40 دلار بود اما پیشــنهاد می شد که در صورت سفر 

کاروانی به کشــور و مشهد از زائران نفری 35 دلار هزینه 
دریافت شود. این کار باعث می شد تا زائران برای سفر به 

کشور ما به صورت کاروانی تشویق شوند.
مشاور امور خاورمیانه وزارت امور خارجه اظهار کرد: توصیه 
می کنم که برای زائران خارجی که در مشــهد حضور پیدا 
می کنند در کنار زیارت برنامه هایی نیز پیش بینی شود. برای 
مثال اگر یکــی از زائران کار اقتصادی می کند زمینه های 
اقتصادی شــهر و استان به او معرفی شود که متاسفانه با 
توجه به زیرساخت های اقتصادی زیادی که در استان وجود 
دارد، اســتفاده درستی از این موارد نمی شود و برنامه ریزی 

درستی نیز در این حوزه ها وجود ندارد.
جاذبه هایی غیر از زیارت و حرم به زائران معرفی شود

حسینیان اضافه کرد: البته به عقیده من در کنار این موارد، 
جاذبه هایــی غیر از حرم و زیارت به زائران نیز باید معرفی 
شود؛ هرچند در حوزه های زیارتی و حرم نیز موارد زیادی 
وجود دارد که برای زائران می تواند جذاب باشد و در حال 
حاضر توجهی به آن نمی شــود. برای مثال بخشی وجود 
دارد که گل هایی که در گل آرایی ظریح به صورت روزانه 
استفاده می شوند را پس از جمع آوری بسته بندی می کنند  
که متاســفانه بدون توجه خاصی این کار انجام می شود و 
از آنجایی که این مورد بسیار برای زائران حرم مخصوصا 
زائران خارجی می تواند جذاب باشــد اما استفاده درستی از 

این جنبه ها و امثالی از این دست نمی شود.
وی ادامه داد: توجیه شهروندان مشهدی از دیگر مواردی 
اســت که باید بسیار مورد توجه قرار گیرد چرا که برخورد 
مجاورین و ســاکنین شهر بســیار در جذب و عدم جذب 
زائران تاثیرگذار است؛ پس باید بدانیم که نسبت به زائران 
خارجی چگونه رفتار کنیم و یا اینکه چه تســهیلاتی باید 
در اختیار آن ها قرار گیرد.مشاور امور خاورمیانه وزارت امور 
خارجه گفت: در تصمیم گیری های مهم نیز هماهنگی بین 
ارگان ها و نهادهای متولی حوزه گردشــگری و زیارت در 
استان از نقش مهمی برخوردار است. در حوزه گردشگری 
ســال ها است که جلســات و کارگروه های زیادی برگزار 
می شود که در این جلسات و کارگروه ها تنها رهنمود داده 
می شــود و جملاتی چون »باید بشود« مورد استفاده قرار 
می گیرد که به تنهایی کاربردی ندارد. ما نیاز به اجرا شدن 

برخی از صحبت ها و باید بشودها داریم.
حسینیان خاطرنشان کرد: مشهد بسیار برای جذب زائر و 
گردشــگر خارجی پتانسیل دارد. نباید مشهد را محدود به 
حضور زائران کرد. درســت است که مشهد نفسی مذهبی 
دارد امــا در کنار همین نفس مذهبــی می توان کارهای 
اقتصادی بزرگــی انجام داد. چرا که زائران به همکاری با 
کشور ما علاقه دارند و این ادامه همکاری نیاز به همت و 

برنامه ریزی دارد.
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 بنا از هدایت تیم ملی کشتی فرنگی 
کناره گیری کرد؟

محمد بنا به دلیل مشــکلات شــخصی در تمرینات تیم ملی کشتی حاضر نشده است.با پایان 
مســابقات کشــتی فرنگی جام تورلیخانوف و بازگشت تیم ملی، اردوها از روز گذشته آغاز شده 
این در حالیست که محمد بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در تمرینات شرکت نکرده است.

پس از بازگشــت از قزاقستان هیچ کدام از اعضای فدراســیون نتوانسته اند با وی ارتباط برقرار 
کنند. حتی حمید ســوریان نایب رئیس فدراسیون و علی محمدی مدیر تیم های ملی در تلاش 
بودند تا با وی ارتباط برقرار کنند و تماس هایی نیز داشــته اند که بدون جواب بوده است.به نظر 
می رســد مشکلات شخصی باعث شده تا محمد بنا قید تیم ملی را بزند و این صحبت ها مطرح 
شده که بنا خستگی را دلیل کناره گیری اعلام کرده است.علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی 
همیشه حمایت های لازم را از کادر کشتی آزاد و فرنگی داشته و دلایل کناره گیری بنا ارتباطی 
به فدراســیون ندارد. مسئولان فدراسیون در تلاش هســتند با توجه به فرصت کمی که برای 

مسابقات جهانی صربستان باقی مانده بتوانند او را به تیم ملی برگردانند.

 پاسخ منفی نکونام به استقلال
درحالی که از شــب گذشــته اخبار و شــایعات جدیدی درخصوص حضور جواد نکونام روی 
نیمکت استقلال منتشر شد، اما ســرمربی فولاد تمام این اخبار را تکذیب می کند.به گزارش 
»ورزش سه«، پروسه انتخاب سرمربی جدید استقلال به اتفاقی عجیب و خسته کننده تبدیل 
شــده است. پس از استعفای فرهاد مجیدی از هدایت آبی های پایتخت، مدیران این تیم باب 
مذاکره با ســایر گزینه ها را باز کردند و در این مدت در مقاطع مختلفی با سرمربیان گوناگون 
وارد مذاکره شدند.نخســتین هدف بزرگ مصطفی آجورلو و مدیران اســتقلال برای انتخاب 
جانشــین مجیدی، کسی نبود جز جواد نکونام ســرمربی موفق فولاد که آبی ها طی روزهای 
متوالی به دنبال جلب رضایت نکو بودند اما در نهایت او به اســتقلالی ها پاســخ منفی داد و 
با صدور بیانیه ای اعلام کرد که قصد نشســتن روی نیمکت آبی ها را ندارد.پس از این پاسخ 
منفی بزرگ، اســتقلالی ها در پی گزینه های دیگر، با افراد مختلفی وارد مذاکره شــدند که در 
روزهای گذشته، اسامی متعددی مانند آندره آ استراماچونی، ژوزه مورایس، سنول گونش، زوران 
مامیچ، رازوان لوچسکیو، ارسون یانال، ارطغرول ساغلام، رضا عنایتی و... برای انتخاب به عنوان 
ســرمربی آبی پوشان در فضای مجازی منتشــر گردید که مدیران استقلال هرگز این اسامی را 
تایید یا تکذیب نکردند.با این حال از دو شب پیش اخبار متعددی درباره مذاکره مدیران باشگاه 
با الکس نوری ســرمربی ایرانی - آلمانی به گوش رســید و حتی برخی منابع از توافق نهایی 
طرفین خبر دادند و اعلام شــد که نوری ســرمربی بعدی آبی هــای پایتخت خواهد بود. اما از 
شــب گذشته یک بار دیگر شایعه حضور نکونام در استقلال به گوش رسید.برخی از رسانه های 
مجازی مدعی شــدند که نکونام برای حضور در استقلال با مدیران باشگاه وارد مذاکره شده تا 
به عنوان ســرمربی جدید آبی ها انتخاب شود. ادعای عجیبی که بعد از بیانیه نکو و پاسخ منفی 
او به آجورلو، عجیب تر هم شد.با این حال، برای روشن شدن ابعاد ماجرا خبرنگار ورزش سه در 
تلاش بود تا بتواند با ســرمربی فولاد که این روزها تمایلی به صحبت با رسانه ها ندارد، ارتباط 
برقــرار کند. در نهایت این تلاش ها نتیجه داد و نکو صراحتا اعلام کرد که تا این لحظه ســر 
تصمیم قبلی خود مانده است.نکونام در این باره به خبرنگار ورزش سه گفت: تا این لحظه پاسخ 
من به اســتقلال منفی است. استقلال تیم بزرگی است و بدون حتم مربی خوبی جذب خواهد 
کرد ولی همان طور که گفتم من با احترام به اســتقلال نمی آیم.بدین ترتیب باید پرونده حضور 
نکونام در استقلال را بسته شده بدانیم. سرمربی فولاد به کارش در جمع اهوازی ها ادامه خواهد 

داد و سرمربی آبی های پایتخت فرد دیگری به جز نکونام خواهد بود.

به بازی برای رئال افتخار می کنم

وداع اشک بار مارسلو با رئال؛ با سری بالا می روم

سجادی: با دستور رییس جمهور همه امکانات مورد نظر تیم ملی فراهم می شود

مراســم خداحافظی مارسلو، کاپیتان پرافتخار رئال دیروز 
در سانتیاگو برنابئو برگزار شد.

به گزارش »ورزش ســه«، مارسلو که از ژانویه 2007 به 
رئال ملحق شــد، پس از نزدیک به 16 ســال و با اتمام 
قــراردادش به کار خود در رئال پایان خواهد داد. ســتاره 
برزیلی با کســب سه جام در فصل گذشته، پرافتخارترین 
بازیکن تاریخ رئال شد )25 جام( و قصد داشت یک فصل 
دیگر نیز بماند ولی در نهایت باشــگاه با تمدید قرارداد او 

موافق نبود و دیگر چاره ای جز جدایی نماند. 
مارســلو پس از قهرمانی رئال مادرید در چمپیونزلیگ به 
خبرنگاران گفته بود کــه دوران حضورش در رئال پایان 
یافته اســت. او در جشن قهرمانی باشکوه رئال در برنابئو 
به شــدت مورد تشــویق هواداران قرار گرفت و دوست 

داران رئال با وی وداع کردند.
جشن قهرمانی رئال مادرید در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو 
برگزار شــد و این مدافع برزیلی آخرین بازیکنی بود که 
روی اســتیجی که برای حضور بازیکنان تعبیه شده بود 
حضور پیــدا کرد. او جام قهرمانی لیــگ قهرمانان را به 
دســت داشت که شنبه شــب پس از پیروزی 0-1 برابر 
لیورپول برای چهاردهمین بار از آن رئال مادرید شده بود. 
او برای لحظاتی این جام را  روی زمین گذاشــته و کنار 
آن زانو زد و به وضوح می شــد اشک را در چشمان این 
بازیکن که از تشــویق بی امان هواداران بسیار احساساتی 
شــده بود دید. او سپس به سمت ســایر هم تیمی هایش 
رفت و بازیکنان رئال نیز او را ســخت در آغوش گرفتند 
و شــروع به گریه کرد. لوکاس واسکز و کاسمیرو برای 
دقایقــی طولانی ایــن بازیکن را بغل کرده و ســعی در 

تسکین او داشتند. 
 ابتــدا فلورنتینو پرز، رئیس رئال پشــت میکروفون قرار 

گرفــت و گفت:»دوســتان عزیز، امروز یــک روز پر از 
احساســات خواهد بود. این یک روز خاص اســت. امروز 
در این مکان می خواهیم به کاپیتان خود مارســلو که در 
جوانی به رئال آمد و اینجا به مردی بزرگ تبدیل شــد، 
ادای احترام کنیم. حالا او یکی از اســطوره های بزرگ 
ماســت. او بازیکنی است که بیشــترین افتخارات را در 
مادرید به دســت آورده است. مارسلوی عزیز، تو به تمام 
رویاهــای کودکی ات جامه عمل پوشــاندی. تو بازیکن 
خارجی با بیشترین حضور در باشگاه رئال مادرید هستی.

علاوه بــر همه اعداد و ارقام، ما مادریدیســت ها به 
این افتخار می کنیم که چگونه از نشان باشگاه دفاع 
کردی. تو تکرار نشدنی هســتی. در جشن قهرمانی 
لیگ قهرمانان گفتی که وقت شــادی است. تو باید 
به حرفه درخشــان خــودت افتخار کنــی. تو ارزش 
هــای رئال مادرید را منتقل کردی و به این کار ادامه 
خواهی داد. این افتخار که بازیکنی باشی که بیشترین 

عناوین قهرمانی در تاریخ مادرید را داشــته باشــی، 
فقط برای برگزیده هاســت. تو برای همیشــه مرجع 
بزرگی برای همه کسانی خواهی بود که عاشق رئال 
و ورزش فوتبال هســتند. من بــه اندازه کافی خوش 
شــانس بوده ام که لحظات زیادی را با تو به اشتراک 
بگذارم و مطمئن هســتم که تو یکــی از نمایندگان 
بزرگ رئال مادرید خواهی بود. خانه تو، رئال مادرید، 
جایی است که رویاهایت را به واقعیت تبدیل کردی. 
بسیار سپاسگزارم برای همه چیزهایی که به ما دادی 
و بــرای همه روزهای خوبی کــه برای ما رقم زدی. 
هواداران ما تو را در قلب خود خواهند داشــت و مایه 
افتخار ما هستی.«سپس مارسلو شروع به صحبت کرد 
و مطابــق انتظار با بغض و ســپس گریه حرف هایش را 
شــروع کرد:» می خواهم از باشگاه، هم تیمی هایم که در 
تمام این ســال ها شانس بازی کردن کنارشان را داشتم، 
از مربیان، تدارکات که مانند خانواده ام هستند، کارکنان 

کمپ والدبباس، افراد امنیتی و کارمندان باشــگاه تشکر 
کنم. ما فقط خودمان را وقف فوتبال می کنیم، اما دوست 
دارم ایــن را بگویم که برای اینکــه بتوانیم بازی کنیم، 
افرادی پشــت سر ما هستند و بسیار کمک می کنند. من 
این را در رئــال مادرید یاد گرفتم. مــی خواهم از رئال 
مادرید به خاطر همه اینها تشکر کنم. من هر روز زندگی 
ام را بــا لذت حضور در بهترین باشــگاه جهان گذراندم. 
فرزندانم شاهد بودند که من توانستم برای بهترین باشگاه 
دنیا بازی کنم.می خواهم از همسرم که فرزندانم را به من 
داده تشــکر کنم؛ تو فوق العاده ای. ما با هم یک خانواده 
را تشــکیل دادیم. اگر من چیزی هستم که امروز هستم 
به خاطر شماســت. وقتی برزیــل را ترک کردم، در فکر 
بازی در یک تیم بــزرگ و بازی در لیگ قهرمانان اروپا 
بودم. وقتی با مادرید قرارداد بستم، در ذهنم فکر می کردم 
که می توانم به اوج برســم و حالا من بازیکنی هستم که 
بیشــترین عناوین را در تاریخ این باشــگاه دارد. من می 
خواهم به رائول اشاره ویژه ای داشته باشم. تو به عنوان 
کاپیتان چیزهای زیــادی به من آموختی و الگویی برایم 
شدی. امروز رئال را ترک می کنم و می توانم بگویم که 

شما نمونه و الگوی من بودی.
من با سری بالا اینجا را ترک می کنم. خانواده ام به من 
افتخار می کنند و خودم را فرد خوش شانســی می دانم. 
هر آنچه در زندگی ام داشــته ام بــا کار و تلاش زیادی 
به دســت آمده اســت اما در این راه افــرادی هم کنارم 
بوده اند که به داشــتن آن ها افتخــار می کنم. این یک 
خداحافظی همیشــگی نیست و احساس نمی کنم که در 
حال ترک مادرید هستم. آینده رئال مادرید خیلی روشن 
و امیدوارکننده اســت. من در جوانی به اینجا آمدم و به 

عنوان یک مرد می روم.«

وزیر ورزش و جوانان گفت: آقای رییس جمهور دســتور 
اکیــد داده اند کــه هر چه مورد نیاز تیم ملی اســت باید 

فراهم شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از وزارت ورزش و جوانان، سید 
حمید سجادی پس از پایان دیدار ایران و الجزایر بار دیگر 
در اردوی تیم ملی حاضر شد. او پس از بازگشت اعضای 
تیم ملی بــه هتل محل اقامت تیــم، در جمع بازیکنان 
و اعضای کادر فنی و سرپرســتی تیم ملی ضمن خسته 
نباشید و خدا قوت به آنها گفت: امیدوارم با کمک خدا گام 
به گام که به جام جهانی نزدیک تر می شویم با روحیه بالا 
و انگیزه مضاعف کار را پیش ببریم. ظهر دیروز )یکشنبه( 
بعد از صرف ناهار، دیداری با سرمربی محترم تیم برگزار 
شــد. ایشان به نکاتی اشاره داشت و ما هم توضیحاتی را 
مطرح کردیم. در این گفت وگو بر پیگیری شخصی آقای 

رییس جمهور هم تاکید کردم.
وی با اشــاره به دیدار با نمایندگانی از بازیکنان تیم ملی 
که دیروز بعد از ظهر انجام گرفت، گفت: جلســه مفصل 
و طولانــی ای بود. من در این دیدار هم به صورت کامل 
توضیحاتــی را ارائه دادم و می خواهم در جمع شــما هم 
این اطمینان را بدهم که شــما فرزندان میهن و عزیزان 

ما و امید کشــور و جمهوری اسلامی هستید. همه شما 
را دوســت دارند و ما به شما افتخار می کنیم. در جلسات 
هیات دولت هم همیشــه ذکر خیر موفقیت های تیم ملی 
است و تمام اعضای هیات دولت و در راس همه شخص 
آقای رییس جمهور علاقه مند به سرنوشت این تیم هستند. 
ایشان بسیار پیگیر و بسیار مستمر به فکر این هستند که 
اقدامات و برنامه ها در جهت حمایت از شما عزیزان باشد.

وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: پیش از سفر، آقای دکتر 
رییســی نکاتی را به من فرمودند. روز شنبه هم با دستیار 
ویژه ایشــان 30 تا 40 دقیقه فقط درباره تیم ملی فوتبال 
صحبــت کردم. یک منظور از حضور مــن در اینجا این 
بود که از طرف آقای رییس جمهور در کنار شــما باشم تا 
از نزدیک آنچه لازم اســت، خودم ببینم.سجادی افزود: 
من خیلی دانش فوتبالی ندارم اما به عنوان کســی که در 
ورزش مدیریت کرده ام و یکی، دو دهه در ورزش بوده ام، 
با دنیای این نوع مسائل خیلی فاصله ندارم و با حضور در 
کنار شما آن چیزهایی که باید متوجه شوم، دستم می آید. 
پای صحبت سرپرســت محترم تیم ملی هم نشستم. در 
تهران هم مرتب با سرپرست محترم فدراسیون در ارتباط 
هســتیم و تعاملاتمان را داریم. خیال تان راحت باشد که 

وظیفه وزارت ورزش و جوانان این است که به نمایندگی 
از کل کشــور، آنچه منابع موجود ما در کشــور است را 
بسیج  کنیم تا شما موفق شــوید. خودتان را تنها نبینید. 
هفته پیش دو تن از همکاران خوب من آقای دکتر کلهر 
و آقای اسماعیل احمدی اینجا حضور داشتند و نکاتی را 
که شما عزیزان در جلسه منعکس کرده بودید، به فوریت 
از قطر منعکس کردند و قبــل از اینکه این همکاران به 
تهران برســند ما پیگیری را شــروع کردیم. دستورات و 
گردش کارهای خوبی اتفاق افتاده است. تمام مسائلی که 
به همکاران من گفتید توســط من به آقای رییس جمهور 
منتقل شــده اســت. در هر صورت ایشان به من تکلیف 
کردند که خدمت تان برســیم و ان شاءالله تا جام جهانی 
بیشــتر از گذشته در کنار شما باشــیم.وی افزود: من را 
هم به عنوان خادم ورزش و جوانــان یار خودتان بدانید 
و مطمئن باشــید مدیریت و رفتار ورزشی ما با شما ادامه 
خواهد داشت، حتما اســتاندارد و حرفه ای و امیدوارم که 
قوت قلبی داشــته باشید و بیشتر از گذشته وزارت ورزش 
و جوانــان را کنار خودتان احســاس کنید.وزیر ورزش و 
جوانان ضمن خسته نباشید به اعضای تیم ملی به خاطر 
دیدار برابر الجزایر گفت: ورزش برد و باخت و بالا و پایین 

دارد. اسم بازی تدارکاتی هم تدارکاتی است. قصد دخالت 
ندارم و حتما قضاوت فنی با کادر محترم فنی اســت ولی 
من به عنوان یک بیننده از تلاش شما لذت بردم. به هر 
حال مثل هر تیم دیگری نواقص و کم و کاســتی هایی 
وجود دارد کــه حتما فیلم بازی توســط کادر فنی مورد 
ارزیابــی قرار می گیرد و به نــکات مهم پی می برید. بله! 
همه دوســت داریم در هر صحنه و رقابتی برنده میدان 
باشــیم اما چه کنیم که این ورزش اســت. بعضی مواقع 
شکســت و متوقف شدن لازم است. بعضی وقت ها لازم 
اســت که به انسان و ورزشکار شــوک وارد شود. بعضی 
مواقع لازم اســت که انسان نگران پیروزی باشد و کمی 
اســترس داشته باشد و مضطرب باشد ولی مدیریت همه 
این ها با کادر فنی اســت. ان شــاءالله حتما برنامه ریزی 
می کنند که همه از این آزمون و خطاها با سربلندی عبور 
کنیم.سجادی در ادامه گفت: از دیدن تان خیلی خوشحال 
شــدم. خیلی صمیمانه برای تان آرزوی موفقیت می کنم. 
من را به عنوان دوست، برادر و هم مهیمن حامی خودتان 
بدانید و مطمئن باشید که کل هیات دولت و آقای رییس  
محترم جمهور به فکر شــما هستند و به من دستور اکید 

داده اند که هر آنچه نیاز دارید، در خدمت تان باشیم.

دفاع وسطی به نام امید نورافکن

 اسکوچیچ و یک علاقه دائمی؛ به من حمله کنید!
شکست تیم ملی در هر مسابقه ای فرصتی ویژه 

برای انتقاد از سرمربی آن است.
به گزارش ورزش سه، این یک موضوع همیشگی 
تیم  این  سرمربی  برای  خصوص  به  ایران  در 
است؛ مردی که حتی در روز های موفقیت، اعتبار 
چندانی بابت پیروزی ها دریافت نکرده و طبیعی 
است که امروز و در شرایطی که نارضایتی ها از 
تیم ملی در شرایط حداکثری است، این انتقاد ها 

به اوج خود برسد.
ملی  تیم  بازی  از  پس  و  گذشته  شب  از 
و  بازیکنان  با  ما  خبرنگاران  صحبت های 
همچنین کادر تیم ملی مسئله بازی دیروز را به 
این  اگر  حتی  اما  می کند  مربوط  دیگری  نکات 
صحبت ها در دفاع درست باشد باز هم نمی شود 

در جهت  ملی  تیم  سرمربی  اکت های  بعضی  از 
این نتیجه منفی چشم پوشی کرد.

اسکوچیچ که اغلب در هر اردو با برخی انتخاب ها 
از  بعضی  به کارگیری  همچنین  و  دعوت ها  و 
علیه  فضای  به  پست ها،  از  بعضی  در  بازیکنان 
گذشته  روز  مسابقه  در  می کند  کمک  خودش 
مقابل الجزایر هم این کار را تکرار کرد و از امید 
کرد؛  استفاده  دفاع وسط  به عنوان یک  نورافکن 
بازیکنی که اگرچه در سپاهان و در مسابقه آخر 
در این پست بازی کرده و در دوره حضورش در 
تیم ملی امید هم در سه بازی به عنوان یک دفاع 
وسط بازی کرد اما مدت ها است که او به عنوان 

یک دفاع چپ به بازی مشغول است.
دو  غیبت  و  دفاعی  قلب  در  نورافکن  حضور  با 

و  خلیل زاده  شجاع  ملی،  تیم  مرکزی  مدافع 
در  امید  و  حسینی  زوج  کنعانی زادگان،  حسین 
نیمه اول چندین بار حمله وران الجزایر را صاحب 

موقعیت کرد.
دقیقه   45 تنها  اسکوچیچ  ایده  این  اینکه  جالب 
نیمه دوم  با شروع  و  او بلافاصله  و  عمر داشت 
عارف آقاسی را جایگزین وی کرد تا امید به دفاع 
بازی کند.  برود و در پست همیشگی خود  چپ 
نورافکن که در مقابل ادام اوناس روز سختی را 
سپری کرد، در حرکات تهاجمی تیم ملی موفق 
با این  بود و تک گل ایران را نیز پایه گذاشت. 
حال او به عنوان یک مدافع به جز موقعیت هایی 
که به حریف داد، در نیمه اول می توانست حریف 
را صاحب یک ضربه پنالتی کند که داور برخورد 

او و مهاجم حریف را پنالتی تشخیص نداد.
به عنوان  هم  امارات  و  ایران  بازی  در  نورافکن 
حسین  کنار  و  رفته  میدان  به  وسط  دفاع  یک 
کنعانی نمایش خوبی از خود نشان داده بود ولی 
در مسابقه روز گذشته و در شرایطی که تیم ملی 
با 30 بازیکن به این اردو رفته بود، مشخص بود 
که  حضور وی در قلب دفاعی باعث انتقاد بیشتر 

از سرمربی تیم ملی ایران خواهد شد.
جالب اینکه عارف آقاسی با حضور یک نیمه ای 
در قلب دفاعی با وجود تجربه نه چندان زیاد در 
خود  از  قبولی  قابل  نمایش  ملی پوشان،  جمع 
نشان داد. تازه ایران عارف غلامی را هم داشت 
که قبلا در دیدار مقابل کره جنوبی در یک پست 
بازی گرفته شده  غیرتخصصی )دفاع راست( به 

و انتقادات دیگری را هم متوجه اسکوچیچ کرده 
محرومیت  بابت  می تواند  اسکوچیچ  است.اگرچه 
شاید  که  اردو  این  در  حضورش  عدم  و  کنعانی 
کلیدی ترین اردوی تیم ملی قبل از جام جهانی 
اما  باشد  عصبانی  فدراسیون  مسئولین  از  بود 
هم  ملی  تیم  سرمربی  این چنینی  تصمیمات 
بی  به  و  کرده  سنگین تر  را  وی  بار  بدون شک 
اعتمادی های علیهش اضافه  خواهد کرد. او ورای 
نتیجه گیری های خوب، اغلب به منتقدینش این 
فرصت را داده که سوژه های خوبی برای حمله به 
او پیدا کنند؛ از برخی دعوت ها و غیبت ها گرفته 
باشد  درست  اگر  حتی  که  پافشاری ها  برخی  تا 
مناسب تیمی نیست که در 4 فیفا دی فقط یک 

بازی می کند!

511/1هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )3/13(
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و ماده 13 آئین نامـه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 1( برابر رای شـماره 140160306005002611 
هیـات اول  موضـوع قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک نیشـابور  تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی آقـای باقـر حجـه الاسـلامی فرزنـد محمـد حسـن   بشـماره شناسـنامه 110 
بـه مسـاحت 301215/57  متـر  نیشـابور در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی  از  صـادره 
مربـع پـلاک 47  اصلـی واقـع در اراضـی فوشـنجان بخـش 5  نیشـابور خریـداری از 
محـل مالکیـت مشـاعی متقاضـی ، اصغـر حجـه الاسـلامی ، محمـد حسـین حجـه 
الاسـلامی و خانـم ملـک انسـی شـادیاخی  محـرز گردیـده اسـت . 2( برابر رای شـماره 
14016030600500261۹ هیـات اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشـابور  
تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقای باقـر حجه الاسـلامی فرزند محمد حسـن   
بشـماره شناسـنامه 110 صـادره از نیشـابور در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی به مسـاحت 
418234/80  متـر مربـع پـلاک 47  اصلـی واقع در اراضی فوشـنجان بخش 5  نیشـابور 
خریـداری از محـل مالکیـت مشـاعی متقاضـی ، اصغـر حجه الاسـلامی ، محمد حسـین 
حجـه الاسـلامی و خانـم ملـک انسـی شـادیاخی  محـرز گردیـده اسـت .3(  برابـر رای 
شـماره 140160306005002610 هیـات اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
نیشـابور  تصرفـات مالکانـه بلامعارض متقاضی آقـای باقر حجه الاسـلامی فرزند محمد 
حسـن   بشـماره شناسـنامه 110 صـادره از نیشـابور در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی بـه 
مسـاحت 150۹04/3  متـر مربـع پـلاک 47  اصلـی واقـع در اراضـی فوشـنجان بخـش 
5  نیشـابور خریـداری از محـل مالکیـت مشـاعی متقاضـی ، اصغـر حجـه الاسـلامی ، 
محمـد حسـین حجـه الاسـلامی و خانم ملک انسـی شـادیاخی  محرز گردیده اسـت .4( 
برابـر رای شـماره 140160306005002614 هیـات اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حوزه 
ثبـت ملـک نیشـابور  تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقـای باقر حجه الاسـلامی 
فرزنـد محمـد حسـن   بشـماره شناسـنامه 110 صـادره از نیشـابور در یـک قطعـه زمین 
مزروعـی بـه مسـاحت 2017۹2 متـر مربع پـلاک 47  اصلی واقـع در اراضی فوشـنجان 
بخـش 5  نیشـابور خریـداری از محـل مالکیت مشـاعی متقاضی ، اصغر حجه الاسـلامی 
، محمـد حسـین حجـه الاسـلامی و خانـم ملک انسـی شـادیاخی  محرز گردیده اسـت . 
5( برابر رای شـماره 140160306005002585 و 140160306005002583  هیات اول  
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حوزه ثبـت ملک نیشـابور  تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی 
1( آقـای رضـا لطفـی فرزنـد علـی بشـماره شناسـنامه 10500838۹3 صادره از نیشـابور 
نسـبت به دو دانگ مشـاع از شـش دانگ  2( آقای علی  لطفی بشـماره شناسـنامه 2۹8 
صـادره از نیشـابور فرزنـد ابراهیـم نسـبت بـه چهاردانگ مشـاع  از شـش دانـگ در یک 
بـاب سـاختمان  بـه مسـاحت 4387/20  متـر مربـع پـلاک 87   اصلـی واقـع در اراضی 
محیـط آبـاد سـادات  بخـش 12  نیشـابور خریداری از مالک رسـمی آقـای محمد صادق 
محیطـی   محـرز گردیده اسـت .6 ( برابر رای شـماره 14016030600500212۹  هیات 
اول  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک نیشـابور  تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی آقـای حسـن خالویان فرزند رجبعلی بشـماره شناسـنامه 470 صادره از نیشـابور 
در یـک بـاب مغـازه به مسـاحت 20/50 متر مربع پـلاک 142 فرعـی از 226 اصلی واقع 
در اراضـی دهنـو حـاج علیرضـا بخـش 2 نیشـابور خریـداری از مالک رسـمی آقای سـید 
علـی احمـدی نیشـابوری  محـرز گردیـده اسـت .لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتب در 
دونوبـت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود  در صورتی که اشـخاص نسـبت صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به 
مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند 
. بدیهـی اسـت در صو.رتـی انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات 
سـند مالکیـت صادر خواهد شـد . تاریخ انتشـار نوبـت اول 1401/3/۹ تاریخ انتشـار نوبت 

دوم 1401/03/24   
سید ابوالفضل حسینی -رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

میکروپلاستیک ها در چای کیسه ای نیز حضور دارند

یک مطالعه دانشگاهی در ســاکارایای ترکیه نشان 
داد که چای های کیسه ای که معمولًا به خاطر طعم 
خوب و به عنوان داروی گیاهی اســتفاده می شوند، 
حاوی فیبرهای پلاستیکی هســتند و ممکن است 

خطرات بالقوه برای سلامتی ایجاد کنند.
به گزارش ایســنا، چای پــس از آب، محبوب ترین 
نوشیدنی در سراسر جهان است. مفهوم چای، طیف 
گســترده ای از نوشیدنی ها را در برمی گیرد و از چای 
ســیاه معمولی گرفته تا دم نوش های حاوی گیاهان 
مختلف که به شــکل فله ای و یا کیســه ای عرضه 

می شوند، به عنوان چای شناخته می شود.
چای کیســه ای به دلیل سهولت استفاده، یک گزینه 
محبوب در سراسر جهان است و اغلب گفته می شود 
که کیسه های چای کیسه ای از سلولز ساخته شده اند، 
به جز موارد استثنا مانند کیسه های هرمی و ابریشمی 
که به طور کامل از پلاســتیک و یا PET )پلی اتیلن 

ترفتالات( ساخته می شوند.
با توجه به این که بخش قابل توجهی از فضای قفسه 
سوپرمارکت ها را چای های کیسه ای اشغال می کند، 
»میرال یورتــزور« )Meral Yurtsever(؛ یکی از 
پژوهشــگران گروه مهندسی محیط زیست دانشگاه 
ساکاریای ترکیه، در یک مطالعه چای های کیسه ای 
را بررســی کرد تا مشخص شــود آیا در پارچه های 
نبافته کیســه های چای سلولزی، پلاستیک استفاده 
شــده اســت یا نه؟برای انجام این مطالعه 22 چای 
سیاه کیسه ای )11 چای کیسه ای مخصوص قوری 
و 11 چای کیســه ای مخصوص فنجــان( که از ۹ 
ســوپرمارکت مختلف در ترکیه خریداری شده بود، 
مورد بررســی قرار گرفت و این بررسی ها نشان داد 
که چهار عدد از هر 11 چای کیســه ای مخصوص 
فنجان که به آن ها کیسه های سلولزی گفته می شود، 

حاوی پلاســتیک )پلی استر، پلی اتیلن و مخلوطی از 
پلی اتیلن و پلی پروپیلن( هســتند. همچنین در همه 
یازده مورد چای کیســه ای مخصــوص قوری نیز 
پلاستیک مشاهده شــد. چای های کیسه ای معمولا 
برای طعــم لذت بخش و به عنــوان داروی گیاهی 
استفاده می شــوند؛ ولی این کیسه ها معمولًا حاوی 
فیبرهای پلاســتیکی هستند و ممکن است خطرات 
بالقوه برای سلامتی ایجاد کنند. همچنین استفاده از 
مواد بادوام مانند پلاستیک در کیسه های چای از نظر 

پایداری زیست محیطی نیز یک خطر است.
در ایــن مطالعه 15 کیســه از 22 چای کیســه ای 
بررسی شــده دارای 30 تــا 35 درصــد محتــوای 
پلاستیکی بودند. پلاســتیک هایی که قرن ها طول 
می کشد تا در طبیعت تجزیه شوند، می توانند به ذرات 
یک میکرومتری تا پنج میلی متری تبدیل شوند و در 
نتیجه تبدیل به میکروپلاســتیک شوند و یافته های 
این مطالعه حاکی از این است که چای های کیسه ای 
ســاخته شده از سلولز و پلاستیک، می تواند منجر به 

قرار گرفتن در معرض میکروپلاستیک ها شود.
تکنیک استفاده شــده در این مطالعه می تواند ذرات 
میکروپلاســتیک تا اندازه سه میکرومتر را شناسایی 
کند، بر همین اساس پژوهشگر این مطالعه می گوید 
که از هر کیسه  چای حدود 13 هزار میکروپلاستیک 
بین سه میکرومتر تا پنج میلی متر وارد چای می شود.

محقق این مطالعه، اســتفاده از چای خشک فله ای 
را به جای چای کیسه ای توصیه می کند و می گوید: 
بهتر اســت مصرف کننده ها از محصولاتی استفاده 

کنند که بسته بندی زیادی ندارند.
یافته های ایــن مطالعه به صــورت مقاله علمی در 
 Process Safety and Environmental« نشریه

Protection« منتشر شده است.

مالیات پزشکان و قرص های لحظه آخری!
وحید حاج سعیدی

ایــن روزها که حتی برای کودکان هم کار فراهم شــده و روز به روز بــه تعداد کودکان کار 
افزوده می شــود که برخی از آنها به سیستم کارت خوان مجهز هستند، یک عده از پزشکان 
هنوز اعتقادی به اســتفاده از کارت خوان ندارند و برخی از آنها هزینه های پزشکی را به دلار 

دریافت می کنند! 
 البته چند روز قبل یکی از مسئولین آب پاکی را روی دست پزشکان ریخت و فرمود حتی اگر 
کارت خوان نصب کنند از حساب های بانکی آنها مالیات دریافت می شود! مومن اگر پول ها 
را به حساب همسرشان واریز کنند شما می توانید مالیات دریافت کنید؟ اگر سکه و طلا و دلار 

بخرد و در صندوق امانات بانکی ملی شعبه دانشگاه دپو کند، چطور؟! 
هر چند این هفته عزیزی  رئیس دفتر بازرســی و مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی که اسمش 

را بوژی ) کامیون با چرخ های زیاد( نمی کشد فرمودند: 
 در راســتای استفاده نکردن پزشکان از کارتخوان در دو نوبت فهرست پزشکانی که نام آن ها 
ذکر شده که از کارتخوان استفاده نمی کنند، تهیه شده و در این  هفته پیامک هشدار به آن ها 
ارســال خواهد شــد و درصورت تکرار این اتفاق، برخورد جدی با آنها صورت می گیرد. یعنی 
این حجم از خشــونت در مبارزه با فرار مالیاتی از دوران مادها به این طرف بی ســابقه بوده و 

نظیر نداشته است!
با این حال هنوز تعداد زیادی از پزشــکان پیامک های این مســئول را جدی نگرفته اند و در 
کنار ادبیات معروف » دستشــویی خراب است« ، تابلوی » کارت خوان نداریم« هم در مطب 

برخی اطباء نصب شده است!
البتــه این گرفتاری ها از زمانی آغاز شــد که دولت قبلی اعلام کرد تصمیم دارد وابســتگی 
بودجه کشــور به درآمدهای نفتی را کم کند و  تمرکزش را روی درآمدهای مالیاتی را بیشــتر 
کند. اینجا بود که بررسی تراکنش های بانکی جدی تر شد و همین موضوع باعث شد تا برخی 
 اقشار پردرآمد تلاش  کنند با حذف دستگاه های کارتخوان از زیر بار پرداخت مالیات واقعی شان 
شانه خالی کنند . ) فقط این لابلا ما متوجه نشدیم که قدیم تر ها که دستگاه کارتخوان نبود، 

سازمان مالیاتی چطور از خلق الله  مالیات اخذ می کرد؟!(
علی ای حال از آنجا نگاه ما به مســائل نگاه اپیســتومولوژیک اســت و نظرات و پیشنهادات 
سوفســطایی ما در بســیاری از امور راهگشــا بوده و منجر به حل بی شمار مناقشه داخلی و 
خارجی شده است، از بقچه پیشنهادی در این خصوص هم رونمایی می کنیم علی برکته الله:

الف( گماردن سر شمار نا محسوس در مطب پزشکان
به منظور کســب آگاهی از تعداد دقیق بیماران و تخمین درآمد واقعی پزشــکان، اگر سازمان 
مالیاتی در هر مطب یک مامور ناشــناس بگمارد و ماهی 2 میلیون تومان هم حقوق بدهد باز 
هم جای دوری نمی رود. چرا که  با این روش علاوه بر آگاهی از میزان درآمد پزشکان و اخذ 
مالیات مشــتی که منجر به افزایش درآمد عمومی دولت می شود، برای چندین هزار نفر هم 

اشتغال زایی پایدار ایجاد می گردد!
ب( اخذ مالیات از بیمار

همانطور که مالیات بســیاری از ورزشکاران، هنرمندان، خوانندگان بر عهده سازمان یا باشگاه 
و ... اســت  و در قرارداد های فیمابین هم نیز این مطلب قید می شــود، پیشــنهاد می شود 
مالیات پزشکان هم از بیماران اخذ شود. چه ایرادی دارد؟! ما در مراجعه به پزشک هزینه دارو، 
هزینه عکس، آزمایش، اکو، نوار قلب، تست ورزش، آندوسکوپی، کولونوسکوپی، برونوسکوپی، 
یورو گرافی، کاردیو گرافی، ســونو گرافی، رادیو گرافــی، ماموگرافی، فیزیوتراپی، رادیوتراپی، 
هیدورتراپی، فوتوتراپی، هزینه آموزش برخی ورزش های خاص توســط پزشک، هزینه قرص 
هــای لحظه آخری داروخانه مجاور مطب و ... را می پردازیم، مالیات پزشــکان هم روش ... 

ماشالله به چشم و ابروش! سالم و تندرست باشید.

طنز

علمی
میلاد میرکانی

شرکت آمریکایی اسپین لانچ در هدفی جسورانه قصد دارد ماهواره ها 
را با دســتگاه گریز از مرکز بزرگی به فضــا پرتاب کند و یک روز 
آینده ی پروازهای فضایی را تغییر دهد.در امتداد مســیری خاکی در 
نیومکزیکو، جســمی عجیب بر فراز پهنه ی دشــت به آسمان رفته 
است. این جسم دایره ای عظیم که چهار متر بیشتر از مجسمه آزادی 
ارتفاع دارد و از کنار شبیه بشقاب پرنده به نظر می رسد، شتاب دهنده ی 
زیرمداری اسپین لانچ )SpinLaunch( است؛ سانتریفیوژ یا دستگاه 
گریز از مرکزی عظیم که برای تمرین پرت کردن ماهواره ها به فضا 
ساخته شــده اســت. چنین ایده ای محال به نظر می آید؛ اما ممکن 
است یک روز کار کند.به گزارش نیوساینتیست، اسپین لانچ در سال 
2014 در کالیفرنیا با هدف ارزان تر و آسان تر کردن پرتاب ماهواره ها 
و در عین حال کاهش وابســتگی به موشک های سنتی آغاز به کار 
کرد. در سال 2017، این شرکت نخستین نمونه ی اولیه سانتریفیوژ 
خود را تکمیل و اســتفاده از آن را بــرای آزمایش قطعات ماهواره 
آغاز کرد. اسپین لانچ بدین منظور این قطعات را با سرعت فوق العاده  
بالایی چرخاند تا ببیند آیــا می توانند دربرابر نیروهای جی مقاومت 

کننــد یــا خیر.آزمایــش اولیه به 
خوبی پیش رفت و شرکت زمانی 
ساخت شــتاب دهنده زیرمداری را 
در فرودگاه اســپیس پورت آمریکا 
آغاز کرد که همه گیری کووید 1۹ 
از راه رســید. اکثر خدمه ی ساخت 
و ساز و مهندســی به کانتینرهای 
انبــار کالا در محل ســاخت نقل 
مکان کردند و بــا تبدیل آن ها به 
فضاهای زندگی، جامعه ی منزوی 

کوچکی را در بیابان به وجود آوردند و به مدت دو سال در آنجا اقامت 
کردند.در روزهای آفتابی، کارکنان روی سانتریفیوژی کار می کردند 
که بیشــتر از تجهیزات صنعتی موجود در بازار ســاخته شده است. 
اســپین لانچ به جای تهیه ی قطعات گران قیمت هوافضا، به سراغ 
خرید تجهیزات دست دوم رفت. در روزهای بارانی، کارکنان راه های 
دیگری برای مشغول شدن پیدا می کردند: نوسازی دهکده ی خانگی، 
ورزش کردن به منظور داشــتن آمادگی بدنی بــرای انجام کارهای 
طاقت فرســا در گرمای شدید یا مراقبت از پنج مرغ و دو سگ خود. 
هر شــب برنامه ی موسیقی و نشســتن کنار آتش برپا بود. پس از 
بیش از دو سال، تأسیسات غول پیکر پرتاب آماده شد.نخستین پرواز 
آزمایشــی در 22 اکتبر 2021 انجام شــد و گامی به سوی ایده ای 
جدید را نشان داد: پرت کردن اجسام به فضا. این نوع پرواز فضایی 
به جای سوخت موشــک، بیشتر از انرژی الکتریکی استفاده می کند 
و می تواند به جــای بیش از 50 میلیــون دلار، کمتر از 500 هزار 
دلار به ازای هر پرتاب هزینه داشــته باشــد. مارک سیپرلی، مدیر 
واحد مهندسی در اســپین لانچ می گوید: »پیچیده ترین، گران ترین 
و آلوده کننده ترین بخش پرتاب فضایی، موشــک اســت.«در داخل 

سانتریفیوژ اسپین لانچ، محموله درون کپسول فیبر کربنی محصور 
شــده که خود به انتهای یک کابل فیبر کربن متصل اســت. تقریباً 
تمام هوای داخل بــرای جلوگیری از اصطــکاک آیرودینامیکی و 
گرمایش غیرضروری به بیرون پمپ می شود. در انتهای دیگر کابل، 
وزنــه ی تعادلی قرار دارد که وقتی کابــل به اطراف می چرخد، کل 
سامانه را متعادل نگه می دارد و سرعت کپسول را به هزاران کیلومتر 
بر ســاعت می رساند.ســپس، کابل به طور ناگهانی پرتابه )جســم 
پرتاب شونده( و وزنه ی تعادل را رها می کند. پرتابه، ورق پلاستیکی 
را که محیط نزدیک به خلأ سانتریفیوژ را حفظ می کند، می شکافد و 
از یک لوله به سمت بالا خارج می شود. وزنه ی تعادل در محفظه ای 
از خاک رهــا و در آنجا تقریباً به طور آنی بخار می شــود.لیا کرین، 
خبرنگار نیوساینتیست هنگام بازدید از اسپین لانچ به شوخی پرسید 
»آیا می توانم با ورود به کپســول به فضا پرتاب شوم؟« آن ها پاسخ 
منفی دادند و گفتند این سامانه فقط برای ماهواره ها است؛ زیرا فشار 
جی ناشی از چرخش به این ســرعت کشنده خواهد بود. درعوض، 
کرین از دور تماشــا کرد که ســانتریفیوژ پرتابه  ی سه متری خود 
را با ســرعت بیش از 1600 کیلومتر بر ســاعت به هوا پرتاب کرد. 
این فرایند به طرز وحشتناکی آرام بود 
)هیچ کدام از غرش های معمول پرتاب 
موشک ســنتی در کار نبود( و پس از 
چند ثانیه، پرتابه در آسمان ناپدید شد. 
از سقوط روی  جسم پرتاب شده پیش 
زمین، بیــش از 8 هزار متر پرواز کرد.

سامانه ی کنونی تنها یک سوم اندازه ی 
شتاب دهنده مداری برنامه ریزی شده ی 
دارد  اسپین لانچ است. شــرکت قصد 
ســاخت ایــن شــتاب دهنده را اواخر 
امسال آغاز کند و در سال 2025 به پایان برساند. اگر همه چیز خوب 
پیش برود، سامانه ی مداری از پرتابه های 10 متری برای فرستادن 
محموله هــا ی حداکثر 200 کیلوگرمی )که تقریباً 8 کیوب ســت یا 
ماهواره ای به اندازه ی ماشین لباس شویی می شود(، به مدار نزدیک 
زمین استفاده خواهد کرد.این تازه آغاز کار است. سیپرلی می گوید: 
»در حالت ایده آل، به جای ســاخت یک سامانه ی مداری، آن ها را 
در مزارع می ســازیم تا بتوانیم نیرو را بین ســامانه ها منتقل کنیم. 
ازطریق ترمز احیاکننده می توانیم بیش از 80 درصد از قدرت پرتاب 
را پس بگیریم و به ســامانه ی مجاور وارد کنیم.«اسپین لانچ با ناسا 
و پنتاگون قرارداد بســته و امیدوار اســت در نهایت روزانه 5 تا 10 
پرتاب با اســتفاده از سامانه ی مداری انجام دهد. تمام این سامانه ها 
با انرژی های تجدیدپذیر تغذیه خواهند شــد. کریســتین لاوسون، 
مدیر استراتژی در اسپین لانچ می گوید: »وقتی پرتاب ارزان تر شود، 
بازار گســترش می یابد و افرادی که هرگز فکر نمی کردند چیزی به 
فضا بفرســتند، آن زمان می توانند این کار را انجام دهند.« شــاید 
شــتاب دهنده زیرمداری اســپین لانچ نتواند انسان را به فضا پرتاب 

کند؛ اما می تواند در بازار پرتاب ماهواره تحولاتی رقم بزند.

با اسپین لانچ آشنا شوید؛ 
شرکتی که می خواهد اجسام را به درون فضا پرت کند


